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Z MĚSTAZ MĚSTA
V dnešním příspěvku se zmíním o oblasti, která nás všechny tíží 
a může v budoucnu způsobit problémy v celém katastru Vracova. 
Jedná se o Vracovský potok a vodoteče ve Vracově. V této věci jsem 
pozval k jednání Ing. Vlastimila Hudečka, který je zástupcem Ob-
lastní správy Lesy ČR pro jižní Moravu. 
Bohužel informace, které jsem obdržel nejsou příznivé. Samotné 
vyjádření Ing. Hudečka přikládám níže. Dle jeho interpretace lze 
sekat rákos v souladu s nařízením krajské OOP pouze v několika 
zimních měsících. Jinak sečení ohrožuje hmyz a zvířata. A co lidé 
a  jejich soukromý majetek, který je tímto rozhodnutím zásadně 
ohrožován?
Ve středu města vznikl na Vracovském potoku mokřad. Věřím, že 
se zodpovědní lidé mohou touto lokalitou vzniklou pro hmyz pyš-

nit, ale žít v její blízkosti se nedá. Co teprve při větším srážkovém 
úhrnu, kam poteče voda z přepadů přečerpávacích stanic, a nebu-
de to voda jen dešťová.
Ve Vracově nejsme žádní barbaři a vážíme si přírody. Město roč-
ně investuje nemalé částky do obnovy zeleně a nových projektů. 
Přesto stávající rozhodnutí vnímáme jako neuvážené, neodborné 
a velmi rizikové pro naše občany a jejich majetek.
Osobně mně nevadí „zelené projekty“, ale musí být odborně zpra-
covány a rozhodnutí z nich plynoucí nesmí škodit. U některých se 
jeví, že hmyz zvítězil zásluhou těchto rozhodnutí nad člověkem.
Věřím, že se nám podaří tuto situaci společně s Lesy ČR zvrátit. 
O jakékoli změně Vás budu informovat.

Váš starosta Jaromír Repík

Vyjádření Ing. Vlastmila Hudečka, OŘ  jižní Morava, Lesy ČR ze dne 18. 5. 2021

Dobrý den. Na základě Vaší žádosti ve 
věci sečení porostu rákosu v korytě vod-
ního toku Vracovský potok sděluji, že ani 
po konzultaci se zpracovatelem projekto-
vé dokumentace na čištění Vracovského 
potoka z r. 2011 nemám konkrétní zápisy 
se jmény a  datumy, které se týkaly pro-
jednávané problematiky sečení rákosu.
Na podkladě závěrů společného jedná-
ní ze dne 4.5.2011, konaném na MěÚ ve 

Vracově, které svolal MěÚ Kyjov, OŽP, 
pozvánkou ze dne 19.4.2011, objednaly 
Lesy ČR, s.p. (do 31.12.2010 byl vodní 
tok ve správě ZVHS Hodonín) projek-
tovou dokumentaci na zprůtočnění ko-
ryta Vracovského potoka na k.ú. Vracov. 
V průběhu zpracování PD a následného 
projednávání podmínek realizace pro-
jektu s orgány státní správy, došlo oproti 
původnímu zadání k vyvolaným změnám 

a úpravám. Zřejmě v důsledku výsledků 
rozboru nánosů a nesouhlasu se sečením 
rákosového porostu jak v  korytě toku 
a  po jeho březích, tak i  v  místě pláno-
vaného uložení výkopku, došlo ke změ-
ně rozsahu čištění Vracovského potoka. 
Konkrétní zápisy z  projednávání těchto 
změn nebyly bohužel projektantem vlo-
ženy do dokladové části. Závěry jednání, 
připomínky a dohody byly pouze shrnuty 
v dokumentaci a takto následně i odsou-
hlaseny příslušnými orgány OOP. Závě-
rem tedy bylo zkrácení bagrování koryta 
pouze na úsek ř.km 4,495 - 5,063, tedy cca 
400 m pod objekt ČOV. Paré č.3 PD bylo 
předáno i  na MěÚ Vracov. Toto řešení 
se však po provedení prací (31.12.2011) 
ukázalo jako neúčinné, protože hustý 
porost rákosu neumožňoval volný odtok 
vody. Za spolupráce Města Vracov bylo 
umožněno prodloužit výsek a  vybagro-
vání rákosu alespoň o dalších 200 m po 
proudu (až k hranici PO Bzenecká Doub-
rava - Strážnické Pomoraví (CZ0621025) 
- ptačí oblast soustavy NATURA2000), 
což umožnilo alespoň běžný provoz 
ČOV. Spodní část koryta směrem na Bze-
nec už ale nebyla řešena vůbec a správce 
toku dále ani neinicioval žádná další jed-
nání v tomto směru, jelikož je považoval 
za bezpředmětná.  
Vícepráce na prodloužení úseku byly ře-
šeny dodatkem smlouvy ze dne 6.2.2012 
a byly ukončeny 30.4.2012.
Na nedávno proběhlých jednáních jsme 
se zavázali obnovit jednání s OOP za úče-
lem projednání případných podmínek 
vstupu a limitů činností v rámci naturo-
vého území za účelem odvodnění území 
Bzenecké Doubravy a  navazujícího za-
stavěného území města Vracova. Před-
pokládám, že těchto jednání se budeme 
účastnit společně.
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Zasedání Rady města Vracova
Anonymizováno dle zák. č. 110/2019 Sb., o zpracování osobních údajů.

Výpis ze zasedání Rady města Vracova,

která zasedala 13x ve dnech 10. 12. 2020 až 7. 6. 2021 a mimo jiné projednala/schválila:

1) Rada města Vracova schválila „Řád veřejného pohřebiště měs-
ta Vracova“ na základě souhlasu Odboru životního prostředí 
Krajského úřadu Jihomoravského kraje ke změně č. 1 Řádu 
veřejného pohřebiště města Vracova ze dne 24.11.2020 pod 
č.j. JMK 161443/2020, a to s účinností od 1.1.2021 v souladu 
s ustanovením § 18 odst. 3 zákona o pohřebnictví a ve smyslu § 
102 odst. 3 zákona o obcích, ve znění pozdějších předpisů.

2) Rada města Vracova schválila uzavření přílohy č. 1 ke smlou-
vě č. O 36 / 2016 o nakládání s komunálním a ostatním od-
padem z obce pro rok 2021 se společností EKOR, s.r.o., 697 
01 Kyjov, Havlíčkova 1398/49a, kterou se pro kalendářní rok 
2021 stanovuje četnost svozu komunálního odpadu v obci, 
množství vyvážených nádob, ceny a další podrobnosti upra-
vené uvedenou smlouvou.

3) Rada města Vracova vzala na vědomí žádost spolku Lungta 
o  projednání připojení se k  mezinárodní kampani „Vlajka 
pro Tibet“, k této akci se město nepřipojilo. 

4) Rada města Vracova vzala na vědomí předložený návrh sta-
vebních úprav lávky pro pěší, ulice Okružní, Vracov.  Ná-
vrh je vypracován společností J2L Consult s.r.o., Brandlova 
2536/36, 695 01 Hodonín, IČ 29211123 dle smlouvy o dílo 
č. MUVR-1762/2020, Rada města Vracova souhlasila s vy-
pracováním projektové dokumentace k tomuto návrhu.

5) Rada města Vracova schválila přijetí fi nanční podpory 
a uzavření smlouvy č. JMK069802/21/OSV o poskytnutí fi -
nanční podpory na poskytování sociálních služeb z rozpoč-
tu Jihomoravského kraje ve výši 1.168.300 Kč pro Pečovatel-
skou službu Vracov, ID 1243476.

6) Rada města Vracova vzala na vědomí zprávu o  provedené 
veřejnosprávní kontrole u příspěvkových organizací města 
a  u  příjemců veřejné fi nanční podpory z  rozpočtu města 
a  výroční zprávy o  hospodaření příspěvkových organizací 
města v roce 2020.

7) Rada města Vracova schválila účetní závěrky za rok 2020 
příspěvkových organizací, u  kterých nebyly zjištěny chyby 
a nedostatky.

8) Rada města Vracova schválila uzavření příkazní smlouvy 
s Radimem Kacrem, IČ: 61738778, Stanoviska 670, Vaceno-
vice – provádění technického dozoru stavebníka dle pod-
mínek stanovených zákonem č. 183/2000 Sb. v rámci stavby 
„Vracov – rekonstrukce chodníků ul. Jezerní a Skoronská“, 
včetně udělení plné moci k  obstarání záležitostí dle této 
příkazní smlouvy, a  to po celou dobu realizace díla až po 
provedení veškerých nezbytných prací dle příkazní smlouvy 
a dle smlouvy o dílo na veřejnou zakázku „Vracov – rekon-
strukce chodníků ul. Jezerní a Skoronská“, za úhradu ve výši 
celkem 60.000 Kč (není plátce DPH), s výší smluvní poku-
ty ve výši 1.000 Kč za každý případ porušení povinností 
ze strany příkazníka a  s  výší smluvní pokuty ve výši 0,5% 

z dlužné částky za každý den prodlení pro případ prodlení 
příkazce s úhradou odměny příkazníkovi. 

9) Rada města Vracova vzala na vědomí rozhodnutí odboru 
životního prostředí a územního plánování Městského úřa-
du Kyjov, kterým byl schválen podle ustanovení § 115 odst. 
17 vodního zákona „Manipulační a provozní řád pro vodní 
nádrž Rašelina Vracov“.

10) Rada města Vracova souhlasí se zřízením přípravné třídy 
Masarykovy základní školy Vracov, příspěvkové organizace, 
v souladu s ust. § 47 odst. 1 zákona č. 561/2004, o předškol-
ním, základním, středním, vyšším odborném a jiném vzdě-
lávání (školský zákon), a to od 1. září 2021 po dobu jednoho 
školního roku.

11) Rada města Vracova schválila žádost Odboru sociálních 
věcí Městského úřadu Kyjov o  poskytnutí dotace ve výši 
84.700 Kč z rozpočtu města ke spolufi nancování minimální 
sítě sociálních služeb pro rok 2021 ORP Kyjov, tento bod 
doporučila ke schválení na nejbližším zasedání ZM.

12) Rada města Vracova schválila uzavření darovací smlouvy 
mezi Městem Vracov a spolkem Kyjovské Slovácko v pohy-
bu, IČ 26659778, se sídlem 697 01 Kyjov, Masarykovo ná-
městí 13, podle ustanovení § 2055 zákona č. 89/2012, ob-
čanského zákoníku, o  poskytnutí fi nančního daru ve výši 
91.000 Kč pro účely podpory činnosti místní akční skupiny 
Kyjovské Slovácko v pohybu. 

13) Rada města Vracova schválila výsledek provedeného po-
ptávkového řízení na „Dodávku prvků workoutového hřiš-
tě“; nejvýhodnější nabídku předložila společnost TEWIKO 
systems, s.r.o., IČ    25472887, se sídlem 463 03 Stráž nad 
Nisou, Kateřinská 791, s nabídkovou cenou 144 558,70 Kč 
vč. DPH a schválila uzavření smlouvy o dílo mezi Městem 
Vracov a společností TEWIKO systems, s.r.o., IČ 25472887, 
se sídlem 463 03 Stráž nad Nisou, Kateřinská 791, dle prove-
deného poptávkového řízení na akci „Dodávka prvků wor-
koutového hřiště“ za úhradu ve výši 144 558,70 Kč vč. DPH.

14) Rada města Vracova schválila uzavření smlouvy o spoluprá-
ci a poskytnutí dat při tvorbě, aktualizaci a správě Digitální 
technické mapy (DTM) Jihomoravského kraje podle § 1746 
odst. 2 a násl. zákona č. 89/2012 Sb., občanského zákoníku 
a zákona č. 200/1994 Sb., o zeměměřičství a o změně a do-
plnění některých zákonů souvisejících s jeho zavedením, ve 
znění pozdějších předpisů. Předmětem smlouvy je závazek 
obce poskytnout data DTMO kraji jako podklad pro tvorbu 
DTM JMK a závazek kraje poskytnout obci data DTM JMK 
na území obce pro potřeby tvorby DTMO. 

15) Rada města Vracova vzala na vědomí oznámení ředitelky 
Mateřské školy Vracov, okres Hodonín, příspěvkové organi-
zace, IČ 75020734, o uzavření mateřské školy v měsíci srpnu 
2021. Provoz bude opět zahájen dne 1. září 2021.



strana 4 Červen 2021Vracovský zpravodaj

Veřejná zasedání ZASTUPITELSTVA MĚSTA VRACOVA
Anonymizováno dle zák. č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů.
Výpis ze zasedání Zastupitelstva města Vracova, které zasedalo 3x

ve dnech 10. 12. 2020, 10. 3. 2021 a 10. 6. 2021 a mimo jiné projednalo/schválilo:
• Zastupitelstvo města Vracova schválilo Rozpočet města Vraco-

va na rok 2021 jako schodkový takto: vlastní příjmy 99.944.600 
Kč, výdaje 139.929.000 Kč, schodek bude pokryt fi nancováním 
– zůstatek z předchozího roku a dotace v celkové výši 39.984.400 
Kč. Z kapitoly 710 - komunikace se z položky Technická infra-
struktura nám. Míru, jižní část, z částky 25.000.000 Kč přesune 
částka 5.000.000 Kč na vyhotovení projektové dokumentace pro 
stavební povolení a realizaci Obecního domu Vracov.

• Zastupitelstvo města Vracova rozhodlo podle § 6 odst. 5 písm. 
a) a § 55a stavebního zákona o pořízení změny č. 1 Územní-
ho plánu Vracov zkráceným postupem a  schválilo její násle-
dující obsah: Prověřit doplnění způsobu využití pozemku p. č. 
3731/152  k. ú. Vracov (podle platného ÚP plocha Z36 - prů-
myslová výroba VP) o možnost výstavby komerčního občan-
ského vybavení rozsáhlého  - stavba pro obchodní prodej. 

• Zastupitelstvo města Vracova uložilo fi nančnímu výboru vy-
pracovat aktualizaci „Metodiky pro zadávání veřejných zaká-
zek malého rozsahu městem Vracov“, v  termínu do příštího 
zasedání Zastupitelstva města Vracova. Úkol byl splněn.

• Zastupitelstvo města Vracova schválilo výsledek inventarizace 
majetku za rok 2020, a to za Město Vracov a jeho příspěvkové 
organizace Veřejně prospěšné služby Vracov, Masarykovu zá-
kladní školu Vracov, Mateřskou školu Vracov a Základní umě-
leckou školu Vracov.

• Zastupitelstvo města Vracova vzalo na vědomí strategický do-
kument „Střednědobý plán rozvoje sociálních služeb na Kyjov-
sku na období 2021 – 2023“, který byl schválen dne 29. března 
2021 Zastupitelstvem města Kyjova.

• Zastupitelstvo města Vracova bere na vědomí zprávu o výsled-
ku přezkoumání hospodaření účetní jednotky Město Vracov za 
účetní období roku 2020 vypracovanou ověřovatelem  AUDIT 
Brno spol. s r.o., auditorskou společností.

• Zastupitelstvo města Vracova schvaluje uzavření kupní smlou-
vy mezi prodávajícím Městem Vracov a kupující EG.D, a. s., 
IČ: 28085400 se sídlem Lidická 1873/36, Černá Pole, 602 00 

Brno o prodeji části pozemku parc. č. 4943/1 označené dle ge-
ometrického plánu č. 2826-419/2020 parc. č. 4943/5 – ostatní 
plocha o výměře 20 m2 v obci a katastrálním území Vracov pro 
výstavbu distribuční trafostanice v  lokalitě Olšíčka za kupní 
cenu 450 Kč/m2, tj. celkem 9000 Kč, dle znaleckého posudku 
č. 2963-005/2021 ze dne 17. 2. 2021, správní poplatek za podá-
ní návrhu na vklad vlastnického práva do katastru nemovitostí 
uhradí kupující.

• Zastupitelstvo města Vracova bere na vědomí usnesením č. 
10 z 67. schůze Rady města Vracova schválená aktualizovaná 
Pravidla pro zřizování věcných břemen k nemovitému majet-
ku města Vracova v souvislosti s energetickým zákonem, která 
byla aktualizována z důvodu novelizace vyhlášky č. 441/2013 
Sb. (oceňovací vyhláška), kterou se provádí zákon č. 151/1997 
Sb., o oceňování majetku, kdy v souladu s § 39a a 39b vyhlášky 
č. 441/2013 Sb., dochází ke změně úhrad za zřizování věcných 
břemen v souvislosti se zákonem č. 458/2000 Sb., energetický 
zákon a  dosud používaný sazebník úhrad (300 Kč/bm trasy 
nadzemního nebo podzemního vedení; 2.500 Kč/1 ks kotvy, 
konzoly, podpěrného bodu, pilíře; 50.000 Kč/1 ks stožárové 
trafostanice, zděné trafostanice nebo regulační stanice; jestliže 
celková výše úhrady za zřízení věcného břemene nepřesáhne 
částku 2.000 Kč, bude celková výše úhrady vždy činit 2.000 Kč) 
již s ohledem na shora uvedené nebude ze strany provozovatele 
distribuční soustavy akceptován.

• Zastupitelstvo města Vracova schvaluje stávající přehled ná-
zvosloví, místní a pomístní názvy v katastrálním území Vracov 
a jejich stávající umístění v mapě.

• Zastupitelstvo města Vracova schvaluje poskytnutí účelové-
ho příspěvku ve výši 84.700 Kč z rozpočtu Města Vracova za 
účelem spolufi nancování „Minimální sítě sociálních služeb“ ve 
správním obvodu obce s rozšířenou působností Kyjov na rok 
2021 v souladu s ustanovením § 84 odst. 4 zákona č. 128/2000 
Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů.

Zpracovala: Ing. Ludmila Polešovská, tajemnice MěÚ

Hospodaření města Vracova za rok 2020

Rozpočet příjmů a výdajů na rok 2020 byl schválen Zastupitel-
stvem města v této výši:
Příjmy   75.723.800 Kč
Výdaje    83.043.600 Kč

V průběhu roku byl rozpočet upravován a jeho konečná výše po 
úpravách činila:
Příjmy   192.726.400 Kč
Výdaje     70.975.800 Kč

Zůstatek na konci roku byl zahrnut do rozpočtu na rok 2021.

Město v průběhu roku dostalo dotace na:
 ✓ provoz infocentra         44.700
 ✓ pečovatelskou službu        1.428.236
 ✓ volby do zastupitelstev krajů                      93.000

 ✓ kůrovcová kalamita 2017-2018     157.663
 ✓ kůrovcová kalamita 2019                                                   108.699       
 ✓ územní plán                  200.000
 ✓ obnova lesních porostů 104.500
 ✓ pořízení hudebního nástroje pro Klub důchodců            25.000                 
 ✓ veřejné informační služby knihoven 2020                      118.000
 ✓ zmírnění dopadu poklesu daňových příjmů                5.712.500
 ✓ zpevnění lesní cesty na Milotice                 1.909.800
 ✓ na výkon státní správy                                                2.649.800

Dotace byly čerpány na základě rozhodnutí o poskytnutí dotace.

Z rozpočtu města a z rezervního fondu Rady města byly poskyt-
nuty příspěvky na základě předložených žádostí – např. Klubu 
důchodců, DDM Vracov, Farnímu úřadu Vracov, TJ Sokol, sdru-
žení Omega, SONS, ROSKA,  Hornickému spolku, Svazu tělesně 
postižených Vracov, Spolku rodičů při MZŠ Vracov, Kiwanis, FC 
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Vracov, Tenisovému klubu Vracov, souborům – Marýnka Vra-
cov o.s., sbor Koňadra, Lipina, Myslivecký spolek Vracov, soubor 
Harmonie, Ochotnickému divadelnímu spolku Nejenxmíchu, 
RNDr. Petru Kolkovi, Sboru dobrovolných hasičů Vracov aj.

V průběhu roku město investovalo fi nanční prostředky
kanalizace Drahy    51 400
kanalizace + hydroizolace ulička radnice 88 200
plocha ul. Baráky    1 003 400
chodník v MŠ    830 800

výměna kotlů v MŠ   246 800
klimatizace MZŠ    494 800
výkup pozemků    2 859 800
vybudování odborných učeben při MZŠ Vracov            11 960 200
opravy kabelové televize + rozhlas   292 100
kanceláře MěÚ    2 899 500
projektové dokumentace   2 749 400
kamerový systém         24 400
opravy, úprava a drobné stavební práce 1 080 500

Účtárna MěÚ Vracov

Investiční akce
Milí Vracovjáci, 
dovolte mi, abych Vás alespoň v kostce sezná-
mil s aktuální situací ohledně důležitých in-
vestičních akcí, které dle mého názoru posu-
nou naše město zase o pořádný kus dále. Jde 
o akce, které buďto už jsou v plném proudu, 
těsně před dokončením, případně se s jejich 
realizací v brzké době počítá. Tomuto tématu 
se nedávno věnovala také jedna z reportáží 
kabelové televize a  informace jste si mohli 
přečíst i na webových stránkách města. 

Projekt budování nového náměstí
Jedním ze zásadních projektů je první fáze 
prací budování nového náměstí. Po dlou-
hém čekání na stanoviska a  vyjádření nej-
různějších institucí a  dotčených orgánů se  
v první fázi projektu počítá například s vy-
budováním inženýrských sítí, zpevněné plo-
chy určené pro parkování nebo obslužné ko-
munikace pro budoucí živnostenské domy. 
Odbočení na nové náměstí bude zajištěno 
pomocí nově vybudovaného odbočovacího 
pruhu ze silnice první třídy číslo 54.   
V  současné době už má město hotovou 
projektovou dokumentaci a  byly zahájeny 
činnosti související s  výběrovým řízením 
na zhotovitele stavby. V první fázi by mělo 
být proinvestováno několik desítek milionů 
korun. Pokud půjde vše bez komplikací, sa-
motné stavební práce by mohly odstartovat 
na podzim. V souvislosti s přípravami pro-
jektu nového náměstí bylo bohužel nutné 

vykácet několik vzrostlých stromů, včetně 
mohutné lípy u budovy knihovny. Kácelo se 
na základě všech potřebných povolení. Měs-
to se bude vykácené stromy snažit novou 
výsadbou plnohodnotně nahradit.   

Nová obytná zóna Olšíčka
Dalším z velkých projektů, který město dlou-
hodobě chystalo, je příprava nové obytné 
zóny Olšíčka, ve které by v budoucnu mělo 
vyrůst celkem třiašedesát rodinných domů 
(v první etapě 49, ve druhé 14). Také tady 
bylo bohužel prvním nezbytným krokem 
kácení, a to z důvodu umožnění postupného 
kompletního zasíťování dané lokality. Nava-
zující fáze prací pak počítají s vybudováním 
komunikací, odstavných stání, ale i  výsad-
bou stromů. V  současné době jsou hotovy 
projektové dokumentace a stejně jako v pří-
padě budování nového náměstí i  zde byly 
zahájeny činnosti související s  výběrovým 
řízením na zhotovitele stavby.   
Pokud půjde vše podle plánu, zahájení stav-
by „Technická infrastruktura Olšíčka“ by se 
mělo uskutečnit v  druhé polovině letošní-
ho roku s tím, že v první realizované etapě 
dojde k  vybudování technické a  dopravní 
infrastruktury od ulice Hodonínské po kři-
žovatku ulic Olšíčská a Borová. V této první 
etapě bude rovněž proinvestováno několik 
desítek milionů korun. 
Teprve  poté bude město řešit prodej jed-
notlivých pozemků konkrétním zájemcům. 

Podle jakého klíče a v jaké cenové relaci se 
budou pozemky prodávat, stanoví zastupi-
telstvo města. Přestože se zastupitelé budou 
snažit najít co nejspravedlivější systém, ni-
kdy se nejspíš nepodaří najít takovou vari-
antu, se kterou by byli spokojeni naprosto 
všichni.

Lávka přes „Železňák“
Další poměrně zásadní investicí, s  kterou 
počítá letošní rozpočet města, je projekt re-
konstrukce lávky přes Vracovský potok, tzv. 
„Železňák“ u vlakového nádraží a mateřské 
školy. Tato lávka je velmi frekventovaná a po 
dlouhých letech služby je v rámci zachování 
bezpečnosti nezbytné, abychom jí věnovali 
pozornost. Na tuto akci má město zpraco-
vánu projektovou dokumentaci a  osloveny 
byly dotčené orgány a správci inženýrských 
sítí. Dalším krokem by pak mělo být získá-
ní stavebního povolení. Odhadovaný ter-
mín samotné realizace je na podzim. Podle 
odhadu projektanta by tato akce měla stát 
zhruba jeden milion korun.  

Přístavba školy
Do fi nále se blíží projekt budování nových 
odborných učeben v  Masarykově základ-
ní škole. Hned tři nové učebny s  kabinety 
a hygienickým zázemím vznikly nástavbou 
a úpravami bývalé nevyužité půdy starší ze 
školních budov. Projekt odstartoval už v létě 
loňského roku. V současné době jsou prak-
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ticky veškeré stavební práce včetně nové fa-
sády přístavby hotovy a  jednotlivé třídy už 
zbývá jen dovybavit potřebným nábytkem 
a učebními pomůckami. 
Odborné učebny pro výuku chemie a biolo-
gie, fyziky a počítačová učebna, každá s ka-
pacitou třiceti žáků, mají být hotovy na star-

Rekonstrukce chodníků v ulicích Jezerní a Skoronská

Rozšíření provozní doby sportoviště

Nové workoutové hřiště pomůže s formováním postavy

Městský stadion ve Vracově nabízí sportovcům zase o  něco lepší 
zázemí, tentokrát v podobě nového workoutového hřiště! Zjedno-
dušeně by se dalo popsat jako sestava trubek, madel a hrazd, které 
slouží k posilování za pomoci váhy vlastního těla. Jde o efektivní, 
bezpečný a v poslední době stále oblíbenější druh tréninku. Cvičení 
na workoutovém hřišti ocení jak ti, kteří si chtějí formovat postavu, 
tak také ti, kteří si budou chtít například jen kondičně protáhnout 
tělo. Od náctiletých až po ty odrostlejší. 
Na pořízení workoutového hřiště byla v rozpočtu města pro letoš-
ní rok vyčleněna částka 150 tisíc korun. Na základě provedeného 
poptávkového řízení předložila nejvýhodnější nabídku společnost 
TEWIKO systems s. r. o. ze Stráže nad Nisou, a to cca 144 560 Kč. 
Workoutové hřiště bylo umístěno tak, aby se do budoucna mohlo 
dál rozšiřovat o nové prvky a nabízet tak více cvičebních možností. 
Přeji Vám, ať si zde sportování užijete a hlavně ať se nezraníte! Stejně 
jako každý trénink i cvičení na tomto hřišti má totiž svá pravidla. 

Petr Fridrich, místostarosta

S  větší porcí tréninkových hodin 
nyní mohou počítat talentovaní 
motokrosaři. Rada města se roz-
hodla vyhovět žádosti pana Miro-
slava Somra a  schválila dodatek ke 
Smlouvě o  výpůjčce pozemků, na 
kterých se nachází motokrosová 
trať v  lokalitě Olšíčka. Díky tomu-
to dodatku ke smlouvě uzavřené 
právě mezi panem Somrem a měs-
tem Vracov se rozšířila provozní 
doba sportoviště o dva dny v týdnu. 
Z původní provozní doby celoročně 
v sobotu od 13 do 17 hodin to nyní 
je v úterý a ve čtvrtek od 14 do 18 
hodin a v sobotu od 13 do 17 hodin 
celoročně s  tím, že úterý a  čtvrtky 
jsou vyhrazeny pouze pro děti do 15 
let  jezdících na motocyklech o ob-

Jednou z  významných investičních akcí, 
s  kterou pro letošní rok počítá rozpočet 
města, je kompletní rekonstrukce chod-
níků v  ulicích Jezerní a  Skoronská. Jde 
o jedny z posledních chodníků ve Vraco-
vě, které nejsou předlážděny a  opravu si 
tak po dlouhých letech užívání rozhodně 
zaslouží. 
Samotné práce by měly odstartovat se za-
čátkem letních prázdnin. Součástí rekon-
strukce bude nejen úprava povrchů jako 
taková, ale například také uložení HDPE 

tu letních prázdnin. Celkové náklady podle 
zpracované projektové dokumentace jsou 
více než 32 milionů korun, přičemž dotace 
z MMR činí zhruba 29 milionů korun. 
Jak  jsem již několikrát zmiňoval, v letošním 
roce čeká naše město ještě spousta dalších 
drobnějších, nicméně pro rozvoj Vracova 

rozhodně důležitých investic. Jde například 
o  investice do další fáze oprav městského 
rozhlasu, opravu sociálního zařízení na rad-
nici, opravu bytů na Domě s pečovatelskou 
službou, ale i dalšího rozšiřování kamerové-
ho systému či modernizaci kabelové televize. 

Petr Fridrich, místostarosta

chráničky pro následné vedení optické-
ho kabelu. Dle rozpočtu projektanta byla 
cena stanovena na zhruba 6. 900.000 Kč. 
Na základě výběrového řízení na dodava-
tele stavby se však podařilo cenu výrazně 
snížit. Nejnižší cenovou nabídku předložila 
fi rma Dopravní stavby silnic s. r. o., a to cca 
4.243.000 Kč. 
Rekonstrukce chodníků v  ulicích Skoron-
ská a Jezerní by měla být hotová na sklonku 
letních měsíců. 

Petr Fridrich, místostarosta

sahu maximálně do 65 ccm. Jedním 
z  rozhodujících argumentů pro 
Radu města byla skutečnost, že děti 
budou jezdit organizovaně a  pod 
dohledem rodičů, trenérů. Oproti 
tomu stále převažují dny tréninko-
vého volna. Jak jistě víte, v  lokalitě 
Olšíčka město dlouhodobě plánuje 
novou výstavbu. Přípravné práce 
už také nedávno odstartovaly. Ve-
dení města tak už nyní intenzivně 
pracuje na hledání nové vhodné 
lokality tak, aby mladí motokrosaři 
měli možnost dál rozvíjet svůj talent 
a zároveň svými stroji nijak výrazně 
nerušili ostatní občany, kteří napří-
klad tomuto sportu nakloněni ne-
jsou.

Petr Fridrich, místostarosta
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Úhrada poplatků za domovní odpad a za psa v roce 2021

Oprava nádražní budovy jde do finále

Od 8.2.2021 se v účtárně MěÚ Vracov vybírají tyto poplatky:

Poplatek za domovní odpad
Výše poplatku zůstává stejná jako v předchozích letech, a to 450 Kč 
na osobu a rok. Platí se dle místa trvalého pobytu. 
Město Vracov má ve své obecně závazné vyhlášce o místních po-
platcích osvobozeny občany do tří let. Platí až v roce, kdy dosáhnou 
věku čtyř let. Dále jsou osvobozeny osoby, které se zdržují více jak 
osm měsíců v roce v zahraničí. U těchto osob je potřeba, aby někdo 
z příbuzných přišel sepsat do účtárny MěÚ jednoduchý protokol, na 
jeho základě je pak dotyčná osoba od poplatku osvobozena. Polovič-
ní částku platí studenti, kteří jsou ubytovaní mimo Vracov a předloží 
potvrzení o studiu a ubytování. Dle vyhlášky je doba splatnosti do 
30. 9., poplatek je splatný jednorázově. Od r. 2013 je nová povinnost 
platit poplatek i pro osoby, které jsou hlášeny na cizinecké policii 
a mají pobyt v obci, a dále pro majitele nemovitosti (byt nebo rodin-
ný dům), ve které není nikdo hlášen k trvalému pobytu. Platí částku 
odpovídající výši poplatku za jednu fyzickou osobu, tj. 450 Kč.
   

Poplatek za psa
Poplatek opět zůstává stejný jako v  předchozích letech a  činí 250 
Kč za jednoho psa. Město Vracov ve své obecně závazné vyhlášce 
o místních poplatcích poskytuje úlevu od poplatku držiteli psa, který 

v příslušném kalendářním roce dosáhne věku 65 let, poplatek poté 
činí 200 Kč za kalendářní rok. Povinností majitele je přihlásit psa, 
jakmile dosáhne stáří tří měsíců, a v případě, že psa již nemá, ho 
zase odhlásit. 
Termín splatnosti u tohoto poplatku je stejný jako u domovního od-
padu, tj. 30. 9. Majitel dostane známku pro psa, na které je uveden 
Vracov a číslo domu majitele. Tuto známku má pes nosit na obojku. 
Povinností majitele je také uklízet psí exkrementy. K tomuto účelu 
jsou rozmístěny stojany se sáčky.

Poplatky můžete zaplatit v hotovosti v účtárně MěÚ, a to v tyto 
dny:
Po -  7:00 - 11:00    12:00 – 15:30
ST -  7:00 - 11:00    12:00 – 15:30
Čt -   7:00 - 11:00    12:00 – 17:00
Pá -  7:00 – 11:00    12:00 – 14:00

V jiné dny pouze po telefonické domluvě.
Platit můžete i bezhotovostně na náš účet č. 19 - 1427671/0100, jako 
var. symbol uvádějte č. domu a do poznámky alespoň křestní jména 
za koho platíte.
Vaše případné dotazy zodpovíme na tel. č. 511 147 305, 511 147 306. 
Děkujeme Vám za včasné zaplacení poplatků.

Účtárna MěÚ Vracov

Město má nenápadného, ale za to velmi 
účinného pomocníka v  boji proti plevelu. 
Veřejně prospěšné služby města pořídily do 
svého strojového parku nový odplevelovač, 
který vydatně pomůže především při ekolo-
gické likvidaci plevele či mechu z chodníků 
a  obrubníků. Stroj by se dal zjednodušeně 
popsat jako jakási fréza, která je vybavena 
velkým kruhovým ocelovým kartáčem. Ten 
může rotovat v  různě nastavitelných otáč-
kách a osách, díky čemuž lze plevel poměrně 
snadno a rychle ze spár chodníků odstranit. 
Stroj najde využití především na koupališti 
a městských chodnících,  lze jej použít také 
na ostatních zpevněných plochách. Poříze-
ní odplevelovače vyšlo na necelých 50 tisíc 
korun.

Petr Fridrich, místostarosta

Od října loňského roku mají nejen obyvate-
lé našeho města možnost pozorovat čilý sta-
vební ruch na budově místního vlakového 
nádraží. Byť nejde o investici, která by pří-
mo souvisela s naším městem – jde o akci 
Správy železnic, pro budoucnost Vracova 
je rozhodně významná. Není totiž tajem-
stvím, že železniční trať čeká v brzké době 
z  důvodu elektrifi kace poměrně zásadní 
proměna. 
Na základě vyjádření, které jsem získal od 
Správy železnic,  investora opravy nádražní 
budovy, si vám dovolím předat alespoň ně-
kolik základních informací. Opravy se tý-
kají obvodového pláště, oken, střechy, dveří 
a  inženýrských sítí. Projekt zahrnuje také 
opravy vnitřních prostor – podlah, obkla-
dů a výmalby. V současné době fi nišují do-
končovací práce uvnitř budovy, 
oprava fasády a  terénní úpravy 
kolem objektu. Práce by měly být 
hotovy na konci července. 
Vnitřní prostory budovy budou 
na základě sdělení Správy želez-
nic připraveny pro umístění po-
kladny dopravce včetně čekárny 
a opravených toalet. O samotném 
osazení stanice pokladnou neroz-
hoduje Správa železnic, ale objed-
natel dopravy na základě smluv-
ního vztahu s dopravcem. 
Když už se pohybujeme v této lo-

kalitě, rád bych ještě zmínil budovu na pro-
tější straně – bývalou čekárnu a později také 
prodejnu květin. Tento objekt získalo před 
několika lety do svého vlastnictví město. Do 
budoucna by jej chtělo proměnit v  muze-
um, které dá nahlédnout do historie želez-
nice u nás ve Vracově. Do budování muzea 
se však můžeme pustit teprve až po úpravě 
a elektrifi kaci železniční tratě, kterou jsem 
zmiňoval již v úvodu. 
Součástí zútulnění daného prostranství 
bude i  demolice bývalého bufetu, která je 
naplánována ještě v letošním roce. Místo se 
pak dočká terénních úprav, výsadby nové 
zeleně, ale například i vybudování několika 
parkovacích stání, která v lokalitě u nádraží 
citelně chybí. 

Petr Fridrich, místostarosta
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Společenská kronika
Zlaté svatby
únor
Jiří a Svatoslava Baďurovi

květen
Jaroslav a Květoslava Šebestovi

Diamantové svatby 
leden
Josef a Jiřina Procházkovi
únor
Josef a Marie Jakšovi

61.výročí svatby
Jakub a Marie Vašíčkovi 

68.výročí
Zdeněk a Marie Šestákovi

Duben
65.výročí
Antonín a Zdenka Novotní

ZemřelíNarozeniny:
Leden 
80 let
Niklová Vladimíra
Prokešová Jaroslava
Janík Miroslav

91 let
Šťastná Jiřina

93 let
Nováková Ludmila

94 let
Hapla Václav

96 let
Borecká Anežka

99 let 
Šafářová Pavlína

Únor
80 let
Hurtíková Ludmila

90 let
Snášelová Aloisie

91 let
Lukešová Božena
Procházková Marie

96 let
Koutná Marie

Březen
80 let
Chytilová Magdalena
Janošková Marie
Štěrba Josef

90 let
Novotný Antonín

91 let
Krátký Vlastimil

Duben
90 let
Chmelíčková Eliška
Mezihoráková Marie

91 let
Staňková Libuše

93 let
Lukešová Marie

Květen
80 let
Řiháková Marie

90 let
Čajková Františka

93 let
Hadamíková Františka

Červen
80 let
Říha Luboš
Slavíková Jindřiška

90 let
Škarecká Františka

91 let
Gasnárková Marie

92 let
Těšina Antonín

Milan Kudláč
Milán Volf
Luděk Rusňák
Jiřina Svitálková
Augustin Běleš
Jarmila Fornůsková
Ludvík Pres
Olga Poláchová
Ján Novotný
Miloslava Svobodová
Jiří Knesl
Františka Baďurová
Milena Klimková
Vlasta Mezihoráková
Josef Klimek
Antonín Polášek
Ivo Miler
Josef Fridrich
Vlastimil Krátký
Josef Domanský
Marie Různová
Ludmila Niklová
Jozef  Prílepok
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Rozpočet města Vracova na rok 2021

Vyúčtování nákladů na svoz odpadu za rok 2020

Zastupitelstvo města Vracova na svém XI. zasedání konaném dne 
10.12.2020 schválilo rozpočet města Vracova na rok 2021 jako 
schodkový takto:

Příjmy
vlastní – daňové příjmy 63.570.000
  nedaňové příjmy 4.139.800
  kapitálové příjmy 35.000
dotace 32.199.800
Příjmy celkem 99.944.600

Výdaje
Běžné výdaje 47.504.000
Kapitálové výdaje   92.425.000
Výdaje celkem   139.929.000

Příjmy: 
Místní poplatky  1 785 300
Příspěvek Eko-Kom: 436 800
Příjmy celkem  2 222 100

Výdaje:      
Svoz směsný + tříděný + velkoobjemový 3 645 000
Sběrný dvůr (mzda, energie, údržba) 157 100
Výdaje celkem  3 802 100

Schodek bude pokryt fi nancováním – zůstatkem z  předchozího 
roku v částce 39.984.400 Kč.
V rozpočtu se počítá s následujícími většími akcemi:
• Chodníky ul. Skoronská a Jezerní
• Technická infrastruktura Olšíčka
• Technická infrastruktura náměstí Míru – Obecní dům
• Pokračování vybudování odborných učeben MZŠ Vracov
• Venkovní učebny MZŠ
• Oprava mostů – lávka Okružní
• PD pro stavební povolení a realizaci Obecní dům
• Opravy např. bytů DPS, rozhlasu.

Podrobnější rozpočet je k nahlédnutí na úředních deskách města 
Vracova.

Účtárna MěÚ Vracov

Počet obyvatel města Vracov k 31. 12. 2020 4 560
Počet platících obyvatel 4 262
Počet osvobozených (např. děti do 3 let) 298

3 802 100 : 4 262 = 892,09 Kč/obyvatele 

Město Vracov doplácelo v  roce 2020 na odpadové hospodářství 
1.580.000 Kč

Účtárna MěÚ Vracov
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Život u nás ve Vracově se opět začíná vracet 
do zaběhnutých kolejí a s ním se naštěstí pro-
bouzí i  kulturní dění, které se muselo kvůli 
pandemii koronaviru potýkat s  celou řadou 
omezení. Ani v  této nelehké době však pra-
covníci Městského kulturního klubu nezahá-
leli. Nucenou pauzu jsme například využili 
k pomoci našim seniorům. Těm jsme pomá-
hali s nákupy, ale také jsme je osobně navště-
vovali, zjišťovali jejich zájem o očkování proti 
onemocnění Covid-19 a aktivně jim pomáha-
li s registrací. V nejsilnějším období pandemie 
jsme se tak snažili ulehčit situaci nejen jim, ale 
i zahlceným praktickým lékařům. S registrací 
našich občanů do očkovacích center pomá-
háme i nadále, kdokoliv se tak na nás může 
v případě potřeby obrátit. 
Teď už se netrpělivě chystáme na léto a všech-
ny akce, které nás během prosluněných mě-
síců čekají. Potěšující zprávou je, že vedení 
města vyhovělo žádosti Městského kulturní-
ho klubu a zakoupilo profesionální projektor 
vhodný pro potřeby promítání letního kina. 
Díky tomu můžeme promítat prakticky po 
celé léto a hlavně tehdy, kdy nám bude poča-
sí přát. Například loni při návštěvě Kinema-
tografu bratří Čadíků tři ze čtyř promítacích 
večerů propršely. 
Během letošního léta se můžete těšit hned 
na šest fi lmových večerů různých žánrů, od 
pohádek až po životopisná dramata. Začínat 
budeme už v  sobotu 26. června, a  to novou 
českou pohádkou Princezna zakletá v  čase. 
Toto premiérové promítání Vracovského 
letního kina na prostranství naproti radnice 
bude věnováno hlavně dětem jako dárek ke 
konci školního roku. Před začátkem promítá-
ní na holky a kluky bude čekat také tombola 
plná hraček. Začátky všech promítání jsou 
s ohledem na dlouhé letní dny stanoveny na 
21:30 a jako každý rok i letos bude pro všech-
ny diváky připraven bufet, kde si budou moct 
zakoupit drobné občerstvení. Informace ke 
všem dalším promítacím večerům najdete 
včas na naší webové stránce www.kultura.
mestovracov.cz, v rozhlase i kabelové televizi. 
Ráda bych touto cestou poděkovala fi rmě 
G – Stav, panu Jakubovi Gasnárkovi, který 
nám sponzorským darem vyrobil promítací 
plochu.
Z dalších akcí bych chtěla zmínit například 
kočovné divadlo, které k nám zavítá v měsíci 
srpnu. A těšit se rozhodně můžete i na tra-
diční Dětskou púť či Dožínky s otevřenými 
sklepy. V plánu toho máme hodně, snad už 
je ze strany koronaviru to nejhorší za námi 
a my se zase budeme moct osobně setkávat 
a radovat ze společenského a kulturního ži-
vota 
Přeji Vám krásné léto plné pohody a sluneč-
ních paprsků. 

Jana Fridrichová zdroj Slovácko 8. března 1961

MĚSTSKÝ KULTURNÍ KLUB

Od prvního promítání fi lmů ve Vracově již uplynulo 60 let.
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Jak jistě všichni dobře víme, začátek letoš-
ního roku nebyl úplně standardní, a to se 
bohužel týkalo i naší knihovny. Dle usne-
sení vlády ČR byly od 4. ledna 2021 všech-
ny knihovny uzavřeny až do odvolání. My 
jsme ale nelenily a od 1. února jsme svým 
čtenářům nabídly novou službu, a to „Kni-
hu do domu“. Knihy jsme rozvážely podle 
předem objednaného seznamu, tato služ-
ba byla bezplatná a mezi vracovskými čte-
náři velmi oblíbená. Už od 15. února jsme 
mohly opět zprovoznit „výpůjční okénko“, 
které bylo otevřeno každý pracovní den až 
do pondělí 12. dubna, kdy konečně mohly 
být otevřeny i vnitřní prostory knihovny.
Jednou z akcí, která se ještě v červnu usku-
teční v  naší knihovně, je již tradiční pa-
sování žáků prvních tříd do řad čtenářů. 
Naši prvňáčci nám ukáží, jak už umějí po 
celoročním úsilí poznávat písmenka abe-
cedy. Do knihovny zavítá také král s krá-

lovnou z  Písmenkového království, aby 
na děti dohlédli a  mohli je pasovat mezi 
právoplatné čtenáře. Děti budou muset 
složit zkoušku, která se skládá z  přečtení 
krátkého pohádkového textu a  společné-
ho přečtení slibu čtenářů. Všechny děti, 
které projdou touto zkouškou, budou pa-
sovány od samotného pana krále a obdrží 
upomínkovou knihu od paní královny.
Rovněž bych chtěla připomenout akci 
„Noc s Andersenem“, která se koná každo-
ročně pro 3. ročníky základní školy. Ani 
letos tomu nebude jinak, ovšem s malými 
změnami. S dětmi se společně sejdeme na 
již 21. ročníku Noci s Andersenem. Vzhle-
dem k  aktuální epidemiologické situaci 
sice letos v  knihovně nepřespí, ale i  tak 
pro ně máme nachystaný bohatý program. 
Děti se dozví něco málo o  panu Ander-
senovi, ale také o Václavu Čtvrtkovi, kte-
rý by letos oslavil 110. výročí narozenin. 

Dále budou řešit různé kvízy a  tajenky, 
představí své kolektivní práce, které si 
předem připravili, a samozřejmě dostanou 
i malou odměnu.
Během prázdnin bude knihovna otevřena 
stejně jako každý rok, a to v úterý a čtvr-
tek od 8:00 do 11:30 a odpoledne od 14:00 
do 17:30. Od srpna bude v naší knihovně 
opět probíhat akce „Balení učebnic a knih“ 
každý půjčovní den až do konce září. Cena 
jakéhokoliv formátu je 10 Kč/ks.
Na závěr už stačí všem popřát příjemné 
a pohodové prožití letních prázdnin.

Prázdninová otevírací doba 
(1. 7. – 31. 8. 2021)
Úterý 8:00 – 11:30 a 14:00 – 17:30
Čtvrtek 8:00 – 11:30 a 14:00 – 17:30

Za MěK Vracov 
Mgr. Kateřina Gasnárková

Počasí se konečně umoudřilo, začaly nám letní slunné dny, a tak 
doufáme, že pěkné počasí přiláká do našeho infocentra spoustu 
výletníků. V minulých měsících nám situace příliš nepřála, a proto 
věřím, že letošní letní sezóna nám vše vynahradí. 
I  letos se nám podařilo získat dotaci na zkvalitnění služeb v  in-
focentru. Ta nám umožní zaměstnat na letní sezónu brigádníka 
a rozšířit otvírací dobu o sobotách a státních svátcích.
Horkou novinkou v naší nabídce je průvodce Na kole i pěšky – Již-
ní Moravou a Slováckem, ten nabízí spoustu typů na různé výlety. 
Dozvíte se, kde se dobře najíte, kvalitně ubytujete, a to vše blízko 
Vámi vybrané cyklostezky. Nedílnou součástí průvodce je i mobil-

Začala letní sezóna

Z vracovské knihovny

ní aplikace ke stažení a jako bonus si u nás můžete koupit k prů-
vodci mapu.
Další novinkou je kniha Zapomenutá historie II Vojtěch Holcman. 
Kniha obsahuje 43 článků o historii obcí bývalého hodonínského 
okresu z let 1600 – 1890. Ty sepisoval již od svých 16 let Vojtěch 
Holcman – rodák ze Skoronic. Příběhy jsou doplněny starými fo-
tografi emi a kopiemi cenných listin. Zmínky o Vracově a jeho ob-
čanech naleznete v šesti příbězích. 
Věřím, že rozšířená otvírací doba, nový průvodce i kniha k nám 
letos přivede mnoho návštěvníků.

Za informační centrum Hana Mezihoráková
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HLEDÁM RODINNÝ DŮM V TÉTO LOKALITĚ,
 REKONSTRUKCE NEVADÍ. ZAHRADA VÍTÁNA, 

MŮŽE BÝT I VĚTŠÍ. ZA ZAVOLÁNÍ DĚKUJI. TEL: 737 859 161.

Vážení spoluobčané,
chtěl bych Vás informovat o  práci MP 
a sdělit pár informací, které by Vám měly 
posloužit. MP Vracov má nyní kancelář na 
městském úřadě ve dvorním traktu, kde 
najdete dva strážníky,  Stanislava Lungu a   
Martina Presa. Velitelem MP Vracov je sta-
rosta města pan Jaromír Repík. V případě 
potřeby se můžete zastavit osobně na slu-
žebně nebo nás kontaktovat na tel. čísle 725 
112 526, nebo emailem: mp@mestovracov.
cz 
Když se na nás obrátíte, je třeba nám sdělit, 
co se děje, kde se to děje a kdo nám to ozna-
muje.  V poslední době se na adresu Měst-
ské policie Vracov množí stále více a více 
anonymních  oznámení, městská policie 
bohužel nemá možnost s daným anonym-
ním oznámením dále pracovat a  společně 
podnět dořešit k  všeobecné spokojenosti. 
Proto žádám obyvatele touto cestou, aby 
nezůstávali lhostejní k  tomu, co se kolem 
nich děje a  veškerá protiprávní jednání 
oznámili buď na Městskou policii Vracov, 
nebo na PČR Strážnice. 
Dále bych chtěl upozornit na platnost ně-
kterých nařízení města a obecně závazných 
vyhlášek města. Znění těchto dokumentů 
najdete na ofi ciálních webových stránkách 
města – Městský úřad – Dokumenty – 
Právní předpisy města:
• OBECNĚ ZÁVAZNÁ VYHLÁŠKA 

MĚSTA VRACOVA č. 1/2016 , o noč-
ním klidu

• OBECNĚ ZÁVAZNÁ VYHLÁŠKA 
MĚSTA VRACOVA č. 2/2015 , o  zá-
kazu požívání alkoholických nápojů, 
omamných a  psychotropních látek 
a jedů na veřejném prostranství

• OBECNĚ ZÁVAZNÁ VYHLÁŠKA 
MĚSTA VRACOVA č. 6/2012 , o regu-
laci hlučných činností 

• OBECNĚ ZÁVAZNÁ VYHLÁŠKA 
MĚSTA VRACOVA č. 4/2012 , kterou 
se stanovují podmínky pro spalování 
suchých rostlinných materiálů v otevře-
ných ohništích 

• VYHLÁŠKA Č. 6/94, kterou se upra-
vují podmínky chovu užitkových 
a ostatních domácích zvířat ve Vracově. 
V  souvislosti s  touto vyhláškou, bych 
chtěl upozornit majitele zvířat, že jsou 
povinni mít zvířata řádně zabezpečena 
proti útěku. Pokud i přesto zvíře uteče, 
neváhejte nás kontaktovat, máme třeba 
nějaké informace, kde se zvíře pohy-
buje, nebo je již odchycené u nás v zá-
chytném kotci na VPS v ulici Vypálená. 
Chtěl bych zde poděkovat všem všíma-
vým občanům, kteří podávají informa-
ce o  volně pobíhajících domácích zví-

řatech, a to třeba i na sociálních sítích, 
přispívají velkou měrou k řešení tohoto 
problému.

• NAŘÍZENÍ MĚSTA VRACOVA č. 
1/2011, kterým se mění nařízení města 
Vracova č. 2/2010, kterým se vymezují 
oblasti města, ve kterých lze místní ko-
munikace nebo jejich určené úseky užít 
ke stání jen za sjednanou cenu.

• NAŘÍZENÍ MĚSTA VRACOVA č. 
2/2010 , kterým se vymezují oblasti 
města, ve kterých lze místní komunika-
ce nebo jejich určené úseky užít ke stání 
jen za sjednanou cenu. 

K  uvedeným nařízením města bych chtěl 
dodat, že skončila doba, kdy MP policie 
upustila od kontroly poplatku za parkování 
na parkovištích v ul. Nádražní (parkoviště 
u  pizzerie) a  na náměstí Míru (z  důvodu 
Covid – 19), a  bude provádět namátkové 
kontroly placení poplatku za parkování na 
uvedených parkovištích. Chtěl bych upo-
zornit, že v  celém úseku placeného par-
koviště na náměstí Míru platí zákaz stání. 
(tzn  Zákaz stání zakazuje stání, tj. uvedení 
vozidla do klidu na dobu delší, než je doba 
nezbytně nutná k neprodlenému nastoupe-
ní nebo vystoupení přepravovaných osob 
nebo k neprodlenému naložení a vyložení 
nákladu.) 
Dalším problémem v těchto místech je par-
kování vozidel na chodníku, dochází tak 
k  jeho poškození, proto prosím parkujte 
u krajnice, komunikace v těchto místech je 
dostatečně široká a zůstane tak dost místa 
pro průjezd dalšího vozidla.

Informace o činnosti MP Vracov
• Kontrola žáků MZŠ na přechodech pro 

chodce v ranních hodinách
• Preventivní kontroly města namátkově 

i v nočních hodinách
• Kontrola bezdomovců
• Doručování pošty města
• Vydávání povolení k zvláštnímu užívá-

ní komunikace (umístění kontejneru 
na komunikaci)

• Vydávání povolení k  vjezdu do míst, 
kde je vjezd městem zakázán

• Spolupráce s PČR
• Řešení přestupků
• Řešení oznámení občanů města
• Starost o vozový park města

Dlouhodobější úkoly MP 
• Vyřízení povolení k  uzavírce komu-

nikace při konání různých kulturních 
akcí

• Řešení dopravního značení ve městě ve 
spolupráci s MěÚ a VPS

• Správa kamerového systému ve městě – 
v našem městě je nainstalovaný kame-
rový systém, k dnešnímu dni MP mo-
nitoruje prostory náměstí, vlakového 
nádraží, hasičské zbrojnice,  křižovatky  
ulice Na Rybníčku, Drahy a  Okružní 
a skateparku u stadionu. 

Řešení přestupků a oznámení občanů
• Poskytnutí první pomoci a  přivolání 

RZ k nemohoucí paní v ul. Sokolská
• Poskytnutí pomoci při pádu nemohou-

cího pána z invalidního vozíku, na žá-
dost rodiny ul. Drahy

• Řešení nařezání topolů v ul. Mlýnská – 
předáno PČR

• Řešení poškození dvou ovocných stro-
mů v ul. Jana Husa – předáno PČR

• Řešení občanského soužití – předáno 
na správní v Kyjově

• Řešení podomního prodeje  - 3x
• Řešení špatného parkování  domluvou  

- 5x 
• Řešení pohybu a  přespávání bezdo-

movců v katastru města – 4x
• Odchycení volně pobíhajících zvířat -  

3x , z toho 2x domluva, 1x pokuta
• Rušení nočního klidu domluvou -  1x 
• Řešení krádeže peněženky  - 1x – pře-

dáno PČR
• Nalezení dokladů a vrácení majiteli -  2x
• Poskytnutí kamerových záznamů z ka-

merového systému PČR při řešení pře-
stupků, trestných činů a  pohřešování 
osob - 5x.

Závěrem bych Vám všem chtěl popřát hod-
ně štěstí a pevné zdraví. 

Za MP Vracov str. Martin Pres 

MĚSTSKÁ POLICIE VRACOV

INZERCEINZERCE
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Z MATEŘSKÉ ŠKOLYZ MATEŘSKÉ ŠKOLY

PTALI JSME SE V NAŠÍ MATEŘSKÉ ŠKOLE
1. Jaká opatření musela MŠ přijmout 
vzhledem k pandemii koronaviru? 
Po celou dobu koronavirové krize jsou v ma-
teřské škole zvýšená hygienická opatření: 
antibakteriální mýdla pro rodiče, dezinfek-
ce stolečků, šaten, klik a podlah několikrát 
denně, dezinfi kovaly se hračky. Děti si čas-
těji umývaly ruce antibakteriálním mýdlem. 
Z nařízení vlády byla mateřská škola uzavře-
na v měsících březen a duben. V této době 
celkového uzavření se předškoláci vzdělávali 
distančně. Jednou za čtrnáct dnů v pondělí 
měli připraveny úkoly. Po otevření školek 
pro předškoláky se děti i všechen personál 
2x týdně testoval antigen. testy. Testování 
dětí odpadlo po otevření školek pro všechny 
děti. Všem nám začaly běžné dny ve školce.

2. Pozorujete nějaký rozdíl mezi dětmi, 
které přicházely do MŠ dříve (před pěti, 
deseti lety), a dětmi, které nastupují do MŠ 
dnes? Jsou nynější děti lépe/méně připra-
vené, více/méně samostatné - v čem vidíte 
největší kámen úrazu? 
Rozdíl je hmatatelný! Děti jsou nesamostatné 
ve všech oblastech: oblékání, hygiena, stolo-
vání, komunikace. Děti jsou umíněné, sobec-
ké, „ale já chci“, „ale já můžu“, „ale já nemu-
sím“. Již v tomto věku učí rodiče děti, že mají 
své práva, ale zapomínají na povinnosti. To 
se samozřejmě netýká všech rodičů. Naopak 
co se týče her na tabletu, mobilním telefonu 
nebo počítači jsou velmi zdatné. Bohužel ne-
znají základní pohádky, např. O Budulínkovi, 
Perníková chaloupka, O veliké řepě ….

3. Mnoho rodičů si myslí, že dítě před ná-
stupem do školky nemusí umět/vědět vů-
bec nic (že ho mají povinnost vše naučit ve 
školce). Ale tak tomu nejspíš není, že? 
Tato otázka úzce souvisí s  předchozí otáz-
kou. Kdyby rodiče děti řádně připravili na 
vstup do školky, odpadne v  šatnách vztek, 
křik, pláč …. Stačí jen, aby rodiče dali dítěti 
doma prostor vyzkoušet si, co dokáže sám, 
tj. oblékání, převracení oblečení, samostatně 

jíst (držet rohlík, ovoce v ruce), uchopit lžíci 
a hrnek, umýt si ruce, dojít si na WC, přespat 
sám přes noc u babičky.
Hlavně děti nestrašit školkou a p. učitelkami.  
Věta „Počkej, až půjdeš do školky.“ je napros-
to scestná a dítě stresuje. Pro dítě, které výše 
jmenované dovednosti zvládá a  dokáže, je 
vstup do školky daleko snazší a dítě se v MŠ 
cítí komfortněji, jistěji a bezpečněji. Nejdůle-
žitější je nespoléhat se pouze na školku. Paní 
učitelky mnohdy sice dokáží zázraky, ale 
nemůžou se věnovat jen nárokům jednoho 
dítěte, mají na starost skupinu dětí.

4. Jak hodnotíte vybavenost MŠ ve Vracově 
- co by se podle vás mělo zlepšit? 
Myslíme si, že v porovnání s ostatními škol-
kami v okolí je naše školka nadstandardně 
vybavena.

5. Každoročně velmi žhavým tématem 
je zápis a  poté přijímání nových dětí do 
MŠ. Jaká jsou zákonná kritéria pro přijetí 
a v čem vidíte největší problém? 
Pro přijetí dítěte do MŠ v současné době platí 
dle zákona jediné kritérium – věk dítěte, tzn. 
dítě dosáhne tří let do 31. 8. daného roku. 
Příklad: Rodiče zapíší dítě ve věku dvou let, 
nezaručuje, že v dalším šk. roce bude přijato,  
jak si rodiče myslí. Vyskytly se případy, kdy 
se rodiče zlobili, že dvouleté dítě nebylo ani 
zapsáno. Je to z toho důvodu, že takové za-
psání je zbytečné, bezpředmětné.

6. Je potřeba, aby dvouleté děti nastupova-
ly do školky už v tak brzkém věku? Je na to 
už dostatečně vyzrálé? 
Všechny paní učitelky jsme se podepsaly pod 
petici uznávaných odborníků PhDr. Marka 
Hermana a Mgr. Jiřího Haldy „Dvouleté dítě 
do školky nepatří.“ Naše MŠ zorganizovala 
besedu s  Mgr. Haldou ve Vracově na toto 
téma, které se zúčastnilo jen sedm vracov-
ských maminek. Potom se na Facebooku se 
rozvine „diskuze“ maminek na toto téma, ač 
se besedy neúčastnily.

Maminky často argumentují větou, „ale on/
ona chce jít do školky“, většina dvouletých 
dětí není vývojově připravená (psychicky 
i  fyzicky) na vstup do MŠ (viz. odpověď 
v otázce č. 3)

7. Předpokládám, že i  paní učitelky ve 
školce se musí neustále přizpůsobovat po-
žadavkům dnešní moderní doby a vzdělá-
vat se. 
Ano, bez toho by to nešlo, dnešní doba to 
vyžaduje. Každá z nás za školní rok absolvu-
je nejméně dvě školení zaměřená na psycho-
logii dítěte, techniku, enviromentální výcho-
vu, školní zralost, komunikaci aj.

8. Jaké akce pro děti pravidelně během 
školního roku v  MŠ pořádáte? (pokud je 
to tedy možné a koronavirus tomu nechce 
jinak)
Naše stálé každoroční akce jsou: vánoční 
setkání, plavání pro předškoláky, divadelní 
předplatné ve Zlíně pro předškoláky, diva-
délka a koncerty pro všechny děti v MŠ, 2x 
ročně navštěvujeme Selský dům v  Kněž-
dubě, skanzen ve Strážnici, návštěva Soko-
líčku v  Kyjově, rozloučení se školkou před 
prázdninami pro všechny děti v MŠ, paso-
vání budoucích prvňáčků, výlet, fotbalový 
turnaj, vláček u Išů …
Kromě těchto stálých akcí se uskutečňuje 
řada jiných (v  letošním šk. roce omezeno 
koronavirem) : pirátské hledání pokladu, 
návštěva policie a hasičů, dopravní a  spor-
tovní dopoledne, Filmový uzel – návštěva 
ateliéru Zlín, zdravé zoubky – návštěva den-
tální asistentky, cesta do lesa se skřítkem Ku-
liferdou, letní olympijské hry aj.
Doufáme, že příští školní rok bude pro nás 
všechny probíhat již v  normálním režimu, 
na který jsme byli zvyklí, a nebude přerušo-
ván různými nařízeními.

Přejeme všem klidné, pohodové prázdniny 
a těšíme se na všechny děti v září.

kolektiv učitelek MŠ Vracov
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Z DOMU DĚTÍ A MLÁDEŽEZ DOMU DĚTÍ A MLÁDEŽE
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Z VRACOVSKÉ FARNOSTIZ VRACOVSKÉ FARNOSTI

V  naší vracovské farnosti proběhla dne 
28.5.2021 akce Noc kostelů, letos v  po-
někud netradičním hávu. Kvůli nedobré 
epidemiologické situaci a  nejistotě, jak 
budou vypadat opatření k  zabránění šíře-
ní nákazy, jsme zorganizovali individuální 
výlet po malých církevních památkách na 
území Vracova. Odvážlivci nafasovali map-
ku s vyznačením míst, kde se tyto drobné 
stavby a kříže nachází. Součástí mapky byl 
stručný popis těchto stavbiček, které někdy 

Noc kostelů
i  bez povšimnutí míjíme. Pro ty, kteří se 
necítili na objíždění našeho města na kole, 
byl připraven malý naučný okruh po okolí 
kostela. Kdo chtěl získat certifi kát o absol-
vování našich okruhů, doplnil ke každému 
stanovišti některou drobnou informaci 
z místa na mapce, či barevně označil číslo 
stanoviště. Součástí programu byla také 
možnost nahlédnout do kostela a komen-
tovaná prohlídka kostelní věže s hodinami 
a zvony. Jako obohacení programu byly při-

praveny jednoduché kvízy, které usvědčily 
účastníky z  jejich (ne)pozornosti při čtení 
informativních panelů. Děti si zahrály na 
farní zahradě s míči a skalní jedinci pose-
děli u ohně s jídlem a pitím. Moc zájemců 
o akci se nenašlo, nicméně byli i sportovci, 
kteří okruh absolvovali pěšky (cca 2,5 ho-
diny), nebo na kolech s malými dětmi. Po-
řadatele potěšilo, že ti, kteří se letošní Noci 
kostelů zúčastnili, hodnotili akci pozitivně. 

Jana Miklendová za Farní radu
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NAPSALI JSTE NÁMNAPSALI JSTE NÁM

ZE ZÁJMOVÝCH SPOLKŮZE ZÁJMOVÝCH SPOLKŮ

I  přes nepříznivou situaci ve společnosti, 
která postihla v  posledním roce i  oblast 
kultury, se náš sbor Koňadra podílel na ně-
kolika hudebních akcích. 
Společně s MKK Vracov a cimbálovou mu-
zikou Friška jsme 23. prosince 2020 uspo-
řádali malé online Zpívání u  vánočního 
stromu s názvem Koledovat budem. Poku-

František Laga, muž s pověstí nepolapitelného pytláka

Koňadry a pandemie 

František Laga byl pozoruhodnou vracovskou postavou první polo-
viny 20. století a je jí vlastně dodnes. Jeho otec Johann Laga přišel do 
Vracova za prací asi v roce 1860 z Blatničky, malé to vesničky poblíž 
Veselí nad Moravou. V roce 1866 se přiženil do domu č. 65. Vzal si 
vdovu po zastřeleném Martinu Fridrichovi – Kateřinu, rozenou Fri-
drichovou. Zde se jim narodil prvorozený syn Johan. Pak se přestěho-
vali na číslo 161 v ulici Na Rybníčku a tady se jim 14. 2. 1868 narodil 
druhý syn František Laga a dcera Františka. Když bylo Františkovi 
24 let, přiženil se do domu č. 538 (na rohu ulice Jezerní a Drahy). Za 
ženu si vzal Julianu Lopraisovou, narozenou 16. února 1871. Měli 
spolu osm dětí. Když Juliana, tři měsíce po narození posledního syna 
Antonína 13. června 1906 zemřela, oženil se znovu. Vzal si Fran-
tišku Tesaříkovou, narozenou 29. dubna 1876. Zůstávají nadále na 
čísle 538. Tři Lagovy děti brzy zemřely, pět se dožilo dospělosti. Dcera 
Františka Lagová v roce 1912, ve svých 18 letech, odjela do Ameriky 
hledat štěstí. Tolik se o  jeho rodině ve stručnosti můžeme dovědět 
z matrik a dostupných zdrojů.
Františka Lagu jsem znal už jako mladík. Jeho vysokou, skoro 
atletickou postavu nebylo možné přehlédnout. V  létě chodil bez 
košile, s typickou modrou zástěrou vpředu. Na zádech míval vždy 
ošumělý ruksak. V neděli pak nosil sváteční zelené manžestrové 

gatě (říkalo se sameťáky) 
a  plůznu. Na zádech měl 
opět ruksak, ale tentokrát 
novější, parádní. Bez ruk-
saku nikdy nevyšel z domu, 
ten patřil k jeho osobě. Inu – 
byl to zvyk starého pytláka.
V  mládí byl velký silák. 
Dokázal jedním trhem 
zvednout bečku se dvěma 
vědry vína nad hlavu, a tak 
vyhrát sázku. Na své zdraví 
byl však opatrný, což do-
kládá i následující příhoda. 
V  padesátých letech, kdy 
ještě zemědělci hospodařili 
soukromě, jsme jednou če-
kali v pořadí u mlátičky na vymlácení obilí. Ta stála na plácku 
křižovatky ulice Drahy a Jezerní. Sedělo nás u plotu několik če-
kajících, a tak se klábosilo. Vtom jel na kole Laga. Jak jinak než 
bez košile a s ruksakem na zádech. Tehdy už měl kolem osmde-

sili jsme se vnést do vašich obývacích poko-
jů trochu vánoční atmosféry a doufám, že 
se nám to povedlo. 
Počátkem ledna jsme byli i  s  Friškou po-
zváni do pořadu Prostřeno. Naše kolegyně 
Zuzka vařila ve velikonočním speciálu. Po-
kusili jsme se dotvořit příjemnou atmosfé-
ru celého jejího soutěžního večera. Byla to 

pro nás velmi zajímavá a nezapomenutelná 
zkušenost.
Na jaře jsme měli velkou radost z nového 
videoklipu, který pro nás vytvořil a sestří-
hal Antonín Reňák. Při jeho tvorbě byly 
použity záběry z čepení nevěsty vzniklé pro 
pořad Kyjovské pocity na Slováckém roku 
2019 v režii Davida Pavlíčka a svatební pís-
ně v úpravě Davida Vašulky, které jsme na-
zpívali pro Kobylský kvartet na jejich CD 
Rok na vsi. Videoklip naleznete na www.
youtube.com pod názvem Čepení nevěsty 
– Ženský sboreček Koňadra a CM Friška.
První květen je lásky čas a  naší láskou je 
samozřejmě zpěv, proto jsme první máj 
oslavili živým rozhlasovým vysíláním v po-
řadu Na živú notečku. Ten se tentokrát nesl 
v  duchu online besedy u  cimbálu. Čtyři 
známé cimbálové muziky, Harafi ca, Friška, 
Lašár, HCM Romana Sokola, a  náš sbor 
zpívali a hráli posluchačům na přání. Byla 
to skvělá akce nabytá výbornou hudbou, 
lidmi i dobrou náladou a nesla se v duchu 
toho, že se snad brzy uvidíme na besedě 
u cimbálu naživo.
S  nadcházejícími letními měsíci a  příz-
nivější pandemickou situací věříme, že se 
s vámi brzy setkáme na nějaké pěkné letní 
akci.

Hana Mezihoráková
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sátky a já jsem jen tak prohodil:„Ten Laga má ale výdrž“. Nato se 
ozval jeden ze skupiny sedících –Tomáš Luňák: „Co by neměli 
výdrž, šak se celý život dobře opatrovali. Já to možu říct, já su 
jejich zeťáček“. A začal povídat: „Dyž sem se k nim jako mladý 
přiženíl, býl sem do práce jak drak. Jednú v lítě, skoro ráno, sme 
jeli na veselské lúky dělat sena. Žhavý do práce sem hned začal 
séct, ale tchán za chvilku:´Dej to sem´..., že budú séct oni, aby ně 
dokázali! A tak sékli. Ale enom chvílu. Najednú zabřéskli, chytli 
se za kříža a začali bědovat, že jich chytl húser. ´Pocem, vem to 
na chvílu za mě, já se musím trochu natahnút´. Lehli si do stínu 
pod vrbu a tak tam leželi až do oběda a já sékl a sékl jak ten osel 
v  tem nejvječím horku. Oni se uměli dycky opatrovat“. To byl 
však jen subjektivní pohled „zeťáčka versus tchán“, protože život 
Františka Lagy nebyl lehký. Laga měl malé hospodářství a k tomu 
početnou rodinu, o kterou se snažil dobře postarat. I to jej ved-
lo k tomu, aby vylepšoval rodinný jídelníček pytlácky ulovenou 
zvěří přesto, že hodně riskoval.
František Laga byl velmi silně spjatý s  přírodou, les se stal jeho 
druhým domovem. Od přírody se toho hodně naučil, hlavně ost-
ražitosti. Byl vášnivým pytlákem, mazaným jako liška. O jeho pyt-
lácké vášni se veřejně vědělo, ale nikdy ho hajní nedostali. Pytlá-
kem nemohl být kdekdo. Správný pytlák musel být nejen dobrým 
střelcem, ale i výborným znalcem přírody a zvěře. Taky dobrým 
běžcem, aby utekl hajným a četníkům. A k  těm nejlepším patřil 
Laga. Pytláctví však nedělal ze ziskuchtivosti, ale z vášně, ze vzru-
šení lovce z lovu. Inu, jak se zpívá ve známé písni: „Komu vášeň 
v srdci hárá, tomu není pomoci…“.
Mnohokrát vracovští hajní při obchůzce svého rajónu zaslechli 
v  lese výstřel a snažili se pytláka dopadnout. Když se jim ztratil, 
běželi najisto k  Lagom. Ten však domů při své rychlosti doběhl 
v předstihu, a přitom stačil ještě naložit fůrku hnoje na vůz. Když 
uřícení hajní doběhli do dědiny, už jen viděli, jak Laga vyjíždí 
s kouřícím hnojem ze vrat. „Já a v lesi? Ná, ste snáď hlúpí?“ Přitom 
měl pod naloženým hnojem schovaný úlovek. A když šlo někdy 
do tuhého, tak neváhal ještě teplou kořist ukrýt do kolébky pod 
spící děcko.

Jednou dokázal z lesa uniknout rychlým během až do osm kilo-
metrů vzdáleného Kyjova. Tam na náměstí vešel do hodinářství 
s předstíraným zájmem o koupi hodin. Přitom se lišácky vyptá-
val hodináře, zda všechny jeho hodiny ukazují správný čas jako 
na radniční věži, což několikrát zdůrazňoval, aby si hodinář zapa-
matoval dobu jeho návštěvy. Četníkům pak tvrdil, že nemohl být 
v lese, když v tolik a v tolik hodin byl v Kyjově. A oni si jeho alibi 
ke svému zklamání následně ověřili. Jindy v obklíčení u řeky Mo-
ravy musel skočit do vody, kde ponořený a schovaný pod převisem 
stromů a keřů vyčkával, až nebezpečí pomine. Také si jednou vy-
počítal, kdy se bude vracet jeho dcera Rosina s naloženou fúrkou 
sena z veselských lúk domů. Z úkrytu na ni zavolal: „Rosko! Stoj!“ 
Pod naložené seno pak ukryl svůj úlovek a domů se vracel s prázd-
nou – bez rizika.

Párkrát si vzal na své lovy i svého vnuka jako kamufl áž. Když došli 
do lesa poprvé, zeptal se vnuk: „Staříčku, ale čím budete střílat, 
dyš nemáte fl intu?“ A dostal krátkou odpověď: „O to se synku ne-
starej!“ Když došli na místo, staříček odskočili, vmžiku byli zpátky 
a v ruce měli fl intu. Ta byla ve skrýši dobře ukrytá a připravená 
k použití. Když střílel, tak střílel na jistý zásah. Mohla padnout jen 
jediná rána s ohledem na prozrazení. Jeho pytlácký revír byl znač-
ně rozsáhlý a údajně sahal až do buchlovských lesů.
Po jeho smrti se předpokládalo, že bude u něho doma ukryté něja-
ké pytlácké „náčení“. Ale nic se nenašlo. Teprve při prodeji domu, 
kolem roku 1980 objevili skrýš, kam Laga ukrýval kdysi svůj lovec-
ký arsenál. Ta skrýš byla ve dvojitém dně skřichu (velká dřevěná 
bedna na uskladnění obilí), ale střelná zbraň tam chyběla. Laga si 
své pytlácké tajemství vzal do hrobu.
Během druhé světové války, ale i po ní, chodíval často na důvěr-
nou návštěvu k mému otci Petru Kolkovi, bývalému řídícímu ško-
ly. Probírali spolu válečnou a později i politickou situaci, která ho 
hodně zajímala. Několikrát přinesl bažanta nebo zajíce, což bylo 
vítané přilepšení při tehdejším nedostatku potravin.
Byl také dobrým vinařem. Svého poctivě dělaného vína si pova-
žoval a prohlašoval: „Z mojého vína se ešče nikdo neožrál“. Vino-
hrad měl na svahu Pegruntů, kterému vévodila majestátná třešeň, 
rodící velké „srdcovky“. Jednou jsem se při jeho návštěvě u nás 
neprozřetelně zmínil 
o  jeho dobrém víně, 
které chválí i jeho vnuk 
Jarinek. Tu se zarazil, 
velice se podivil a  pro-
nesl:„Jak može Jarinek 
vědět, že já mám dobré 
víno?“ To ale netušil, že 
Jarinek zná úkryt jeho 
klíčů od sklepa i od jeho 
beček s vínem a za jeho 
zády ho chodí s  kama-
rády „koštovat“. Tyto 
klíče jsou jako rodinná 
památka opatrované 
dodnes v rodině u jeho 
pravnuka Antonína 
Kůra (viz foto).
Laga byl na svoji dobu velmi pokrokový. Zajímal se o  technic-
ké novinky. Jako dobrý hospodář měl první z Vracova „vozovú 
plachtu“, ale také jízdní kolo, na kterém jezdil až do pozdního 
věku. Pro usnadnění práce si koupil i automobil. Byla to původně 
osobní Tatra 12, upravená na malý náklaďáček s korbou. Říká-
val po svém, že jezdí na „bemžín“. Náklaďáček používal ve svém 
hospodářství nejen k obchodu se zeleninou, ale také občas něko-
mu i něco ochotně dovezl. Nám několikrát vezl semlet obilí do 
těmického mlýna. Na sklonku svého života pak svůj náklaďáček 
prodal Tonkovi Niklovi, č. 482 (foto).
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František Laga i přes pytlácké činy byl dobrým vlastencem. Tra-
duje se, že když byla vyhlášena mobilizace v  roce 1914, tak aby 
nemusel narukovat a bojovat za císaře pána, sám si zlomil ruku 
těžkou železnou výpustí u lejty na močůvku.
Když jsem ho potkal naposled, už pomalu se šourajícího stařečka, 
na můj dotaz, jak se mu vede, odpověděl: „Ále chlapče, šak takový 
život už nestójí za nic. Dybych mňél levorvér, tak se rači zastřelím!“
František Laga byl člověk inteligentní, sečtělý, v jádru férový, kte-
rý nikomu neublížil. Laga jako pytlák nebyl nikdy dopaden i přes 
časté pronásledování hajnými i četnictvem. Jeho bezúhonnost byla 
doložena nedávným ofi ciálním dotazem na „Výpis z rejstříku tres-
tů“.
Zemřel 14. května 1956 ve věku 88 let a byl jako první občan z Vra-
cova zpopelněn v  krematoriu tehdejších Pohřebních podniků 
Brno. Přesto, že v roce 1926 vystoupil z církve, byl smuteční obřad 
na přání rodiny proveden za účasti římskokatolického kněze. Jeho 
druhá manželka Františka Lagová ho přežila. Zemřela 27. ledna 
1964 v domě  č. 538. Jeho matka Kateřina Lagová zemřela tragic-
kou smrtí. V té době nejstarší občanka Vracova uhořela, když se na 
ní vzňaly šaty při neopatrném přikládání do kamen. Stalo se tak 
23. prosince 1917. Když se rodina vrátila ze mše z kostela, našli již 
stařenku mrtvou. 
Byla by škoda, kdyby tento zajímavý a snad nejčastěji vzpomínaný 
člověk Vracova, upadl v zapomnění. Mně osobně byl sympatický 
a rád na něho vzpomínám v dobrém. V povědomí starší generace 
Vracovjanů je jeho postava vtipně vykreslena slovy: „Vysoký chlap 
s dlúhýma nohama, který až ze Skoronska dokázal se srncem na 
zádech zdrhat dom před hajnýma aj pozpátku, aby jich splétl ob-
rácenýma šlapama“.
Co sa stalo kdysi…?
František Laga byl známý i díky folklórní písni „Co sa stalo kdysi“. 
Když byl nedaleko řeky Moravy 15. září 1873 nalezen zastřelený 
Maxmilián Haiger, hajný ze Strážnice, padlo podezření na „ně-
jakého“ pytláka. V té době neměli Strážničané moc dobré vztahy 
s  obyvateli nedalekého Vracova, a  tak vraždu přisoudili vracov-
ským „raubšíkom“. Nešťastnou událost dodnes v  lese připomíná 
„Haigrův kameň“, který byl postaven ze sbírky jeho kolegů.

Brzy nato vznikla písnička „Co sa stalo kdysi, v tem strážnickém 
lesi“, ve které se o této události zpívá. V ní z hanebného činu obvi-
nili lidoví autoři pytláka Lagu přesto, že se vyšetřováním nic urči-
tého nezjistilo. Pravděpodobně mínili Johanna Lagu – otce Fran-
tiška. František však nemohl mít s touto událostí nic společného, 
protože v té době měl pouze 5 roků. Ale vzniklá píseň se žel rychle 
šířila. 

„Co sa stalo kdysi, v tem strážnickém lesi,
zabili tam myslivečka vracovští raubšíci. 
Zabil ho tam jeden, Laga ho menujem, 

ten Jurnikl, ten to spikl, ten to propověděl.“

Podezření na Lagu bylo vyvráceno až po 22 letech přiznáním sku-
tečného pachatele. Vypráví o tom v knize „Stoletá píseň“ stařenka 
Marie Procházková, dlouholetá folklorní zpěvačka ze Strážnice, 
narozená v  roce 1866. V uvedené knize od autora dr. Jiřího Pa-
jera, moravského historika, etnologa, archeologa a  upravovatele 
lidových písní uvádí, že pachatelem byl Karel Matura ze Strážnice, 
který se na smrtelné posteli přiznal. Vyzpovídal se knězi, že to byl 
on, kdo hajného Haigra zastřelil. Pytlačil tehdy na druhém břehu 
Moravy a tímto hrozným činem se zbavil svědka. K umírajícímu 
museli rychle zavolat dva svědky, protože pan farář nemohl vyzra-
dit zpovědní tajemství, ani když šlo o tak závažný čin. 
Pravda, která vyšla tenkrát najevo se sice brzy roznesla mezi lidi, 
ale těžko se mohla dostat ke všem. A tak písnička stále znovu zpí-
vaná, uváděla a znovu zase uvádí v omyl ty, kteří pravdu neznají. 
Zpěvačka Marie Procházková se ji, tak jak mnoho jiných písní, na-
učila už od svých rodičů. A později, když za ní začali chodit sběra-
telé, zpívala jim a oni si lidové písničky zapisovali. Například Slá-
vek Volavý od ní píseň „Co sa stalo kdysi“ převzal a nahrál ji v roce 
1968 se svou cimbálovou 
muzikou. Píseň doslova 
zlidověla, ze zpěvníků ani 
z paměti lidí ji už nikdo ne-
vymaže. Traduje se, že pri-
máš Slávek Volavý dostal 
jednou anonymní dopis 
z Vracova, v němž se pisa-
tel ohradil proti takovému 
nařčení s dovětkem: „Zpí-
vejte si o  svých pytlákoch, 
šak jich máte ve Strážnici 
dosť!“ Píseň se dodnes hra-
je na různých folklorních 
festivalech a také ve Vraco-
vě snad na všech akcích. 
Snad se nám tímto člán-
kem podařilo osvětlit ne-
jen dávnou tragickou událost, ale především očistit pověst rodu 
Lagů, neprávem pošpiněnou. I když pověst pytláků, ta už jim zů-
stane navždy. Na tom by nebylo nic výjimečného, tehdy pytlačil 
skoro každý a pytláctví pomáhalo chudším vrstvám od hladu a ne-
dostatku. Ale byl jen jediný pytlák – František Laga, který ostatní 
vysoko předčil – nejen svou vynalézavostí vášnivého lovce zvěře, 
ale také svou inteligencí coby znalce a ochránce přírody.
Je až k neuvěření, kam se Lagova pytlácká vášeň promítla. Při na-
šem dohledávání rodových vztahů k tomuto článku jsme s překva-
pením zjistili, že se jeho zaujetí přírodou a láska k ní prostřednic-
tvím genů přenesla i na jeho vnuka, syna Lagovy dcery Františky, 
který se stal světově známým americkým vědcem v  oblasti eko-
logie a ochrany přírody, ba dokonce i na jeho pravnuka, rovněž 
amerického profesora ekologie rostlin a  přírodních ekosystémů. 
Ale o tom až v dalším Vracovském zpravodaji.

Sepsal pamětník Lubomír Kolek st. (92 let), za spolupráce RNDr. 
Petra Kolka (Brno) a Zdeňky Goliášové (Vracov). 
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 Zaměstnanci Českých lesů provádí v blízkém okolí Vracova snad 
největší těžbu dřeva za posledních třicet let. Na okraji jižní části 
Vracova mohou návštěvníci lesa vidět velké hromady poskláda-
ného dříví. Jedná se zejména o borovice, jejichž stáří bylo 100 až 
110 let. S těžbou dřeva začali pracovníci ČL v únoru a zatím bylo 
vytěženo přes 800 kubíků dřeva. Současně provádí oplocování no-
vých školek, kde vysazují borovice a duby. Podél silnice k bývalé 

Uklízíte-li před svým domem, děláte to nejen pro sebe, ale i pro 
své město.
Několik dnů před Velikonocemi se značně oteplilo a začalo krásně 
svítit sluníčko. Převážná část občanů města začala uklízet před svý-
mi domy. Na předzahrádkách se objevila krásná velikonoční vý-
zdoba v podobě velikonočních vajíček, slepiček, králíčků a podob-
ně. Některé ulice doslova zazářily.  Nejen na městečku, ale téměř ve 
všech ulicích byli vidět pracovníci VPS, kteří prováděli jarní úklid.  
Také sklepníci v Barákách se věnovali jarnímu úklidu, upravovali 
prostranství před svými sklepy.
Paní Mirka Exelová naaranžovala velikonoční výzdobu u sv. Urba-
na a některých sklepů v Barákách.
Je škoda, že některé občany pořádek před jejich domy příliš netrá-
pí, což pak někdy člověku, trochu kazí dojem z celé ulice.

Zdeněk Hlavsa, radní

V lese se pilně pracuje

O akci Ukliďme Česko bylo několikrát slyšet v rádiu či televizi. 
Co tak Ukliďme Vracov?

prachárně směrem na Vacenovice byly vykáceny převážně akáty, 
břízy, olše a topoly, které se nacházely nad vedením vodovodního 
řadu pro Hodonín.
Se zvýšenou návštěvností lesa se také setkáváme s větším množ-
stvím odpadků a skládek, které jsou nejvíce k vidění na okraji lesa.
O čistotu a odstraňování odpadků z lesa u altánků se vzorně starají 
pracovníci VPS.
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Na 1. zasedání roku 2021 Zastupitelstva města Vracova konaném 
dne 10. 3. 2021 zastupitelé obce projednávali mimo jiné vypsání 
místního referenda ve věci umožnění výstavby Obchodní plochy
(Územní plán - značka „OK“) v lokalitě Průmyslové zóny Padělky 
u Slokova. Výstavba obchodních ploch na území města Vracova je 
dlouhodobě probírané téma, v posledních měsících se však stalo 
o něco aktuálnějším.
Vybudování obchodního centra s sebou nese určité výhody, avšak 
také rizika a negativa. Mezi výhody můžeme zařadit rozšíření ná-
kupních možností občanů. Je však potřeba říct, že OC je schváleno 
v lokalitě Padělky u Slokova, v současné průmyslové zóně. Je tak 
možné, že případné OC zabere místo nějakému jinému podnika-
teli, který chtěl v této lokalitě vybudovat svou výrobnu/provozov-
nu a jinde ji vybudovat nemůže. Navíc, když jedna taková plocha 
(OK) již na území města Vracova je, a to v areálu Šíby. Vybudování 
nového obchodního centra může také negativně zasáhnout místní 
maloobchod, což může vést k zániku některých tradičních obcho-
dů a ztrátě pracovních míst. Nutno také dodat, že dopravní do-
stupnost do tohoto areálu zatím není zcela vyřešena, což by mohl 

Bernard Papánek prožil pozoruhodný ži-
vot. Narodil se 19. ledna 1920 ve Vídni a po 
narození byl tak malý, že mu okolí nedáva-
lo ani 24 hodin života. V šesti měsících ho 
rodiče poslali na zotavenou do Vracova, kde 
žil do svých šesti let a později sem jezdíval 
na prázdniny. Do konce života říkal, že toto 
období jeho života bylo to nejkrásnější. Vy-
studoval obchodní akademii ve Vídni a před 
válkou pobýval v Brně, odkud byl pro svůj 
částečně židovský původ deportován na Slo-
vensko. Tajně se vrátil a podařilo se mu emi-
grovat do Palestiny, kde se přidal na výzvu 
prezidenta Beneše k československé armádě. 
Bojoval u  Tobruku a  později u  Dunkerku, 
kde byl těžce raněn. Po válce se k němu ko-
munistický režim zachoval macešsky – ne-
mohl najít práci, byl sledován tajnou policií 
a nakonec v šedesátých letech emigroval do 
Izraele, kde pracoval dlouhé roky u letecké 

Autor předešlého článku asi zapomněl, že 
při projednávání možnosti stavby obchod-
ního centra směrem na Bzenec, kritizoval 
tuto lokalitu z důvodů, že zabírá kvalitní ze-
mědělskou půdu (kterou již dlouhou dobu 
nikdo neobhospodařuje) a vyskytuje se zde 
vzácný hmyz. Rozumím mu, zřejmě je to 
kvůli obavám z konkurence, neboť jeho ro-
dina podniká v oblasti potravinářství. 
Doporučení nakupovat v nedalekém Bzen-
ci, považuji zvláště pro starší občany za 
mírně řečeno nestandardní a  neuctivé, 
neboť mnozí občané Vracova nemají mož-
nost dopravy automobily a  jezdí na kole. 
Ve Bzenci se žádné velké nákupní centrum 
neplánuje, pokud nějaká prodejna vznikne, 

Referendum zamítnuto. Zastupitelé nechtějí znát názor veřejnosti.

Zemřel čestný občan Vracova pan Bernard Papánek

Referendum – zastupitelé znají názor veřejnosti

být problém pro pěší a cyklisty. K tomu všemu ještě připočtěme 
fakt, že mnohem větší obchodní centrum je plánováno na území 
města Bzence, v dojezdové vzdálenosti cca. 2,5 km od centra Vra-
cova. Vybudování OC na území města Vracova je tak více než dis-
kutabilní a referendum mohlo velmi napovědět, co si myslí sami 
občané.
Toto referendum bylo však z řad zastupitelů zamítnuto. Jeden za-
stupitel hlasoval pro vypsání
referenda, pět zastupitelů hlasovalo proti, ostatní se zdrželi. Zastu-
pitelé tak svým rozhodnutím dali jasně najevo, že si nepřejí znát 
názor veřejnosti a hodlají konat tzv. „na vlastní pěst.“
Návrhů však mohlo být i více, například vypsání ankety na strán-
kách města Vracova, což také
zaznělo na tomto zasedání. Nicméně žádný alternativní návrh ne-
padl, takže se hlasovalo pouze o vypsání místního referenda.
Nezbývá tedy než doufat, že pozemky v tomto areálu připadnou 
tomu zájemci, který v rovné
soutěži nabídne nejvyšší částku.

Marián Nikl

bude to Lidl.
Pochyby o ztrátách pracovních míst, nebo 
zániku maloobchodního prodeje rozptylu-
je právě Bzenec. Zde nezanikají prodejny, 
ale cenou a  kvalitou se vyrovnaly s  kon-
kurencí. Ve Bzenci jsou tři masny, Vracov 
nemá žádnou, stejně tak prodejnu drogerie, 
papírnictví, obuvi nebo zeleniny. 
Jsem rád tomu, že Zastupitelstvo města 
a Rada města přijaly usnesení o možnosti 
rozšířit „průmyslovou zónu“ o  „zónu ob-
chodní“. Osobně sdílím názor, že občané 
Vracova potřebují zlepšit možnosti výběru 
sortimentu. Každý má právo nakupovat dle 
vlastního rozhodnutí, ale musí mít mož-
nost výběru.

Dle názoru občanů je potřebnější vznik 
„obchodní zóny“ před možností vzniku 
fi remního stavebního dvora, parkoviště 
kamionů nebo skladové haly. Takové jsou 
požadavky případných zájemců.
Uspořádání referenda mělo pouze oddálit 
možnost výstavby. Jeho zastánci předpo-
kládali, že obchodní řetězce v  takovém 
případě, zatím projevily zájem tři, ztratí 
zájem o výstavbu. Proto se domnívám, že 
rozhodnutí Zastupitelstva města o  vzniku 
„obchodní zóny“ na okraji města bylo plně 
v  zájmu občanů. Zajištění příjezdu a  pří-
stupu je samozřejmě nutností a budovat je 
bude příští investor.

Jaromír Repík, starosta

společnosti. Procestoval celý svět, než se ve 
svých 94 letech vrátil na Slovensko, kde žil až 
do smrti. Poněvadž si v Izraeli změnil jméno 
na Benjamin Palgi, vypadl z evidence vojen-
ských historiků, kteří se o tom, že je naživu, 
dozvěděli až v okamžiku, kdy ho chtěli in-
-memoriam ocenit. 
Když Bernard Papánek mluvil o  svém ži-
votě, vzpomínal na to, jak pracoval na ben-
zinové pumpě; kdo kde bydlel ve Vracově; 
jak to vypadalo v poválečném Brně, a i ve 
svých sto letech měl znamenitý přehled 
o světové politice. A jen tak mezi řečí občas 
zmínil, že byl svědkem zásadních událostí 
20. století – kromě bitev druhé světové vál-
ky také nájezdu na kibuc Yagur (v  Izraeli 
známý jako “Operace Agáta neboli Černá 
neděle”) nebo potopení lodi SS Patria, ve-
zoucí 1800 židovských uprchlíků, včetně 
jeho bratra. Nebylo to přehnanou skrom-
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Spolek Lesobor vznikl v roce 2006 jako skupina několika nadšen-
ců, kteří měli pocit, že ve Vracově ubývá zeleně a chtěli to změ-
nit. Od té doby se spolek rozrostl, má více než 10 členů, zapojil 
se do mnoha řízení ohledně kácení dřevin, podával přípomínky 
k územním plánům, navrhoval vznik parku a stromořadí a v po-
sledních letech se začal věnovat oživení veřejného prostoru.
Prvním počinem spolku byla záchrana posledního kousku lesa na 
Písečné ulici před zastavěním. Tento boj byl zprvu úspěšný, s no-
vým územním plánem se opět objevila snaha les přeměnit na sta-
vební parcely, proti které náš spolek stále bojuje a záměr aktuálně 
posuzuje krajský úřad.
V roce 2019 jsme iniciovali petici  proti ,,jižní variantě” obchva-
tu Vracova, pod kterou se nám během jediného víkendu podařilo 
získat téměř 600 podpisů a následně přesvědčit zastupitele, aby do 
budoucna usilovali o více variant řešení obchvatu města.
Nechceme ale být pouze kritiky. Jako jedni z prvních jsme v roce 
2007 navrhovali, aby v lokalitě Olšíčka vznikly stavební parcely – 
v době, kdy se zde počítalo s průmyslovou zónou. Pokud jste slyše-
li fámu, že nějakým způsobem výstavbu v lokalitě brzdíme, 
není to pravda. Okolo Olšíček se již roky vůbec neangažu-
jeme. Také jsme usilovali o to, aby vedle nádraží “u bufetu” 
vznikl park a podél trati byly vysazeny dřeviny, které odhluč-
ní provoz na železnici.
Snažíme se přicházet s drobnými nápady, jak vylepšit veřej-
ný prostor. Minulý rok jsme ořezali přerostlé morušovníky 
u hřbitova. Již několik let se zapojujeme do akce Ukliďme 
Česko, jen letos jsme posbírali v okolí nádraží 50 kg odpad-
ků. V  zimě jsme během pandemie umístili k  nádraží kni-
hobudku, která slouží pro bezplatnou výměnu knížek. Na 
zatlučenou výlohu nádraží jsme místo grafi ti napsali báseň 
od Jana Skácela. Pomohli jsme Domu dětí a mládeže s pří-
pravou stezky ke Dni Země a pro děti jsme vyrobili jako od-
měnu hmyzí hotýlky. Na podzim budeme podél Vracovské-
ho potoka směrem od nádraží k Rašelině vysazovat několik 
desítek vrb, které nejen vytvoří pěkné stromořadí, ale také 

Je ráno, klienti v 7 hodin nastupují do pra-
covní terapie. Teď v zimě? Právě teď, když 
příroda spí, je nejlepší čas na vyřezávání 
dřevin, ořezávání stromů, následně zpraco-
vávání dřeva. Venku mrzne, sněží nebo taky 
prší a klienti se při práci dívají na nádherné 
výhledy do krajiny.  Vrací se spokojeni, prá-
ce je za nimi vidět. Některé dny se staráme 
o areál nemocnice a  taky pomáháme, kde 
je potřeba. Práce dává smysl. Celou dobu 
jsou s nimi terapeuti, průběžně řeší společ-
ně krize, konfl ikty, dozvuky drog. Tyto umí 
klienty přemoct. Byť jsou po dlouhé etapě 

Lesobor se představuje

Z NADACE KROK KYJOV 
Prioritou byly drogy i za cenu zdraví.

Posuny v léčbě v komunitě Krok, změna klienta, čas na rozhodnutí.

budou sloužit jako zdroj proutí třeba na pomlázky a  jako první 
jarní pastva pro včely, přímo uprostřed Vracova.
Ne všechny naše snahy jsou úspěšné. Po velkém boji se nám minu-
lý rok podařilo před kácením zachránit topolovou alej vedle hasič-
ské nádrže v Mlýnské ulici. Letos bohužel neznámý vandal stromy 
nevratně poškodil, když je nařezal a musely se pokácet. Naříznout 
několik desítek téměř stoletých zdravých stromů a  nechat je, ať 
spadnou na místo, kam volně chodí veřejnost včetně dětí, může 
jen barbar. 
Představení našeho spolku ale ukončím pozitivně – na jaře se nám 
podařilo před kácením zachránit mohutnou třešeň ve vinohradech 
nad Vracovem a doufáme, že tady bude dělat radost ještě za třicet, 
ne-li padesát let. 
Pokud se vám naše činnost líbí a rádi byste se zapojili do dalších 
akcí, které chystáme, rádi vás přivítáme mezi naše členy. Napište 
nám na spoleklesobor@gmail.com nebo zavolejte na 602 240 738.

Za spolek Lesobor
Zbyněk Janoška

závislosti lepší a  lepší, silnější, šikovnější, 
chytřejší, komunikativnější a  hlavně vese-
lejší, závislost má své pevné kořeny.
Nemáme kouzelný proutek a každý klient 
bojuje sám za sebe.
Terapeutická komunita Krok pro drogově 
závislé je vedena v  duchu rodinné tera-
pie. Právě tento náš přístup je znesnadněn 
omezeným kontaktem s blízkými. I nás po-
stihly dopady nouzového stavu, taky jsme 
museli hledat jiná řešení. Rodinná setkání 
nahradily telefonické rozhovory, Zoom či 
Skype.  A  tak v  klientech roste ještě větší 

touha vidět své blízké. Nejeden klient se 
kvůli tomu potýká s myšlenkou odejít z ko-
munity, vyjednává sám se sebou, jestli zů-
stat. Rozum ví, jenže stesk a netrpělivost je 
vede do bezmoci.
V  ty chvíle nastává příležitost pokorně 
přijmout to, co přijde. A to je základ absti-
nence. Klienti na začátku léčby cítí nutnost 
změny jako omezení. Ale žít bez alkoholu, 
drog, bez závislosti a mít radost ze života, 
to je dobrý obchod. Cena se nedá vyčíslit. 
Přijde zodpovědnost, trpělivost, bezpečí, 
práce, odpuštění, rodina, a hlavně budouc-

radost. V roce 2019 mu bylo uděleno čestné 
občanství Města Vracov a zúčastnil se bese-
dy s občany. Obojího si velmi vážil a často 
na to vzpomínal.
Zemřel 21. ledna 2021, dva dny po svých 

ností ani snahou vytěsnit tíživé vzpomínky 
– pan Papánek miloval život, ještě dva týd-
ny před svou smrtí se těšil, že se nechá oč-
kovat a bude moci zase chodit ven – a když 
vzpomínal, tak na věci, které mu přinášely 

stoprvých narozeninách na komplikace 
spojené s  nemocí covid-19. S  ním odešel 
poslední československý pamětník bitev 
o Tobruk a Dunkerk. Čest jeho památce.

Zbyněk Janoška
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nost se všemi možnostmi, které tady pro 
nás jsou. Teď je dnešek, čas na rozhodnutí.
Klienti v komunitě spolu tráví veškerý čas, 
a díky izolaci se jejich vztahy zintenzivnily. 
„Se vztahy jsem se naučila pracovat hlavně 
tady v komunitě. Být tu se stejnými lidmi 
24 hodin v  kuse mi dalo ze začátku hod-
ně práce, ale teď jsou právě tito lidé mou 
novou rodinou,“ popsala klientka závislá 
osmnáct let na pervitinu.
Naším cílem je v  klientech probudit to 
dobré a  pomoct jim zpracovat to nepří-

jemné. Klienty častěji vybízíme k ochraně 
svého zdraví, ke zvýšené hygieně a k pře-
mýšlení nad důsledky svého jednání. Po-
kud něco odloží, dostihne je to později 
a  v  třeba ještě horší formě. V  běžných 
denních situacích se učili stát si za svým 
rozhodnutím i  za cenu chybování. Pro 
svou změnu musí přijmout zodpovědnost 
za svá rozhodnutí, i  za ta, která vedla do 
drog. 
Za uplynulý rok jsme se s covidem setka-
li hned dvakrát. Pozitivní klient byl hned 

izolován, ostatní ze skupiny otestováni. 
Naštěstí naše opatření vždy zafungovala 
a nákaza se nešířila dál, oba klienti se bez 
následků uzdravili. Přišlo uvědomění, že 
zdraví máme opravdu jenom jedno. A  to 
je u závislých lidí opravdu důležité, dosud 
s ním hazardovali a bylo jim to jedno. Jedna 
klientka to vystihla: „Prioritou byly drogy 
i  za cenu zdraví. S  čistou hlavou k  němu 
mám úplně jiný vztah.“

TK Krok Kyjov
www.oskrok.cz

Už v půlce července vás pozvu do dalšího svého korespondenční-
ho kurzu - letní posilovny kreativity. Tento mini kurz zdarma vás 
inspiruje ke každodennímu tvoření, přičemž náměty pro barevněj-
ší život obdržíte každé ráno do své e-mailové schránky. Najdete si 
pro sebe alespoň pár minut denně, po dobu dvou týdnů? 
Vystačíte s „otevřenými“ smysly, všímavostí a běžně dostupnými 
pomůckami (papír, tužka, pastelky, fi xy, fotoaparát, případně foťák 
v mobilu).
Zájemci o kurz zbystřete a potvrďte svůj zájem do konce měsíce 
června na e-mail: info@jakzitbarevneji.cz
Razím heslo, že každý může kreslit a  skrze tvoření najít cestu 
k sobě a zažít hluboký relax, neboť pohlazení po duši po „Covido-
vém“ roce všichni potřebujeme. Provedu vás ráda sebepoznáním 
prostřednictvím barev a intuitivní tvorby. 
Kdo z dospělých by uvítal ve své elektronické poště pravidelné ná-

Kreativní výzva
Zapojte se do Letní smyslů-plné výzvy s Hankou (on-line)

měty k tvoření, má možnost zaregistrovat se k odběru novinek na 
webu www.jakzitbarevneji.cz a těšit se pak každý pátek na novou 
porci nejen kreslířských tipů.
Kromě záliby v kreslení jsem nadšená čtenářka, autorka i propagá-
torka čtenářské gramotnosti u dětí. Baví mě slovní hrátky, a proto se 
s vámi chci podělit o skvělou mozkovou posilovnu, kterou najdete 
na webu René Nekudy. Jeho „rozšiřovač paměti“ si dávkuji pravidel-
ně jako trénink na podporu slovní zásoby a vřele doporučuji i další 
programy tvůrčího psaní a knihy tohoto autora, které moc ráda po-
užívám při práci s dětmi. Na níže uvedené webové stránce existuje 
mnoho obsahu volně ke stažení, který vám může zpříjemnit letní 
měsíce a zároveň vás hravou formou vzdělávat v psaném projevu.
https://www.renenekuda.cz
Těším se na příležitosti k virtuálnímu i živému setkávání. 

Hana Šišperová

zdroj: LISTY SVATOHOSTÝNSKÉ
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Roční úhrny srážek v obci Vracov
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ZE SPORTUZE SPORTU

Jarda Mikeš si odvezl z Mistrovství Evropy v závodech historických 
vozů ve Šternberku domů do Vracova cenné body.

Jakub Podkalský v reprezentaci ČR U15!

Závody do vrchu jsou v  Česku dost 
populární, nejznámějším závodem je 
bezesporu Ecce Homo Šternberk. Tato 
akce se koná už od roku 1921.
Tohoto Mistrovství Evropy v  závodech 
historických vozů se účastnil i náš repre-
zentant  Jaroslav Mikeš se svou kráskou 
Škodou 130RS.
V sobotu 29. 6. se kvalifi koval do neděl-
ních závodních jízd. 

Kuba Podkalský píše krásný fotbalový příběh obyčejné-
ho kluka z našeho regionu. S fotbalem začal v FC Vracov 
(FKM MORAVA), odkud ho do FK Hodonín doporu-
čil jeho trenér Petr Mezihorák. V Hodoníně Kuba patří 
k oporám silného roč. 2006, od samého začátku bere vše 
velmi poctivě. Základem byl přechod na sportovní školu 
U  Červených domků, kde absolvoval kvalitní průpravu 
a tím si následně otevřel dveře do RFA Brno. 
Za jeho přístup přišla zasloužená odměna v podobě no-
minace na sraz reprezentace ČR v kategorii U15! 
Kubovi gratulujeme, přejeme především pevné zdraví 
a spoustu dalších fotbalových úspěchů.

Zdroj FK Hodonín.

V neděli 30. 5. ve své třídě B3 (podle ob-
sahu vozu) obsadil 1. místo a ve své kate-
gorii 2 (podle roku výroby vozu) byl na 
2. místě. 
Absolutně v  historických vozidlech byl 
Jarda na krásném 2. místě. 
Jelo se zde  i MČR, kde obsadil ve své tří-
dě B3  1. místo a absolutně v historických 
vozidlech 2. místo. 
2. 7. 2021 - 4. 7. 2021 odjíždí na další pod-

nik Mistrovství Evropy historických vozů 
do italského Trenta. V roce 2019 tam za-
jel skvělý čas 12:40,13 a byl nejrychlejším 
jezdcem se Škodou v tomto závodě. Jedná 
se o lepší čas, než zde zajel za výborných 
podmínek třeba famózní Petr Doležal na 
voze 130RS v roce 1981. 
Tak mu prosím držte palce, aby svůj skvě-
lý výkon na 17,3 km dlouhé a  náročné 
trati zopakoval.
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